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l Inteligența 
Artificială dă târcoale 
auditorilor, 
consultanților fiscali și 
contabililor Despre 
auditori și contabili (vs. 
IA) am făcut mai multe 
referiri în unele articole 
ale noastre recent 
apărute. Ba, chiar, am 
abordat frontal și pro ‐
blematica auditorului în 
„ciocnirea cu inteligența 
artificială“, fiind de acord 
cu Brett Caraway (Uni‐
versitatea din Toronto) 
că „Tehnologia încă nu a 
lăsat pe toată lumea fără 
loc de muncă, doar i‐a 
lăsat pe câțiva fără servi‐
ciu. „Suntem convinși că 
inteligența artificială 
(IA) are potențialul de a 
prelua cu succes 
activitățile repetitive, 
deschizând calea pentru 
o piață în care „robo‐
auditorii“ și „robo‐con‐
tabilii“ devin parte a 
realității.  
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l Cum monitorizează 
multinaționalele 
schimbările legislative 
din România? O bună 
guvernanță corporatistă 
este esențială în evoluția 
unei companii, întrucât 
implică implementarea 
de corporate compliance 
(politică de compliance), 
instituind o serie de re‐
guli și principii astfel 
încât să existe un echili‐
bru în cadrul de admin‐
istrare prin care este 
controlată compania. 
Guvernanța corporativă 
în România are drept 
scop prevenirea diferen‐
delor care pot apărea 
între persoanele aflate în 
conducerea companiilor 
multinaționale, precum 
și între alte persoane din 
cadrul acestora. Institui‐
rea unei politici interne 
de calitate poate avea 
efecte semnificative asu‐
pra evoluției activității 
companiei pe termen 
lung, astfel încât 
sesizările de com pliance 
să fie gestionate într‐un 
mod eficient. 
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l Anglia şi Ţara 
Galilor, număr mare de 
insolvenţe: Anglia şi 
Ţara Galilor au 
înregistrat luna trecută 
al doilea cel mai mare 
număr de insolvenţe ale 
companiilor din 2009, au 
arătat cifrele 
guvernamentale.   
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l pe primele trei locuri 
sunt Antibiotice, Phinia 
și Rompak l omul de 
afaceri Iulian Dascălu 

are 4 firme în clasament, 
profitul cumulat, peste 

142 milioane lei, fiind cât 
al primelor două 

companii la un loc l 
citiți în pagina 4

Cât cotizează 
ieșenii la 

Pilonul II de 
pensii? 

l cu 404 lei de participant 
suntem pe locul 4 la nivel 

național l pagina 3

l agențiile de turism 
susțin că persoanele 
care cumpără vara 

pachete turistice pentru 
perioada de iarnă pot 

economisi până la 20% 
Rezervările pentru pachetele turistice de iarnă 

au crescut în această perioadă cu 10% faţă de 
anul trecut, iar ofertele de vacanţă în destinaţiile 
din România sunt cu 10 ‐ 20% mai ieftine faţă de 
preţurile standard ale pachetelor turistice, arată 
datele unui turoperator de pe piaţa locală de 
turism. 

l Pagina 6

Canicula a lăsat fără stocuri 
firmele ieșene care vând 

aparate de aer condiționat 
l patronul firmei Robert Sim: „În 
ultimele două săptămâni a fost 
nebunie“ l „Cu mari eforturi am 
reușit să aducem un camion cu 

aparate zilele trecute“, ne-a spus 
și fondatorul companiei ICG l 2

Efectele climei în zootehnie: temperaturi 
mari, cifre de afaceri mai mici 

Directorul Agrocomplex: 
Avem ventilatoare în 
fermă și instalații de 

pulverizare cu apă l 3

TOP 15 companii ieșene, 
după valoarea profitului

Veniturile regelui Charles al III-lea vor 
urca cu 45 de milioane de lire sterline l 8

Proiectul reactoarelor 
3 şi 4 de la Cernavodă 
intră în linie dreaptă 

l ministrul Sebastian Burduja 
anunță că în octombrie va fi 

semnat contractul pentru 
Unităţile 3 şi 4 de la Cernavodă 
l acum se poartă negocieri cu 
două companii americane, una 

italiană şi una canadiană l 
livrarea unităților ar urma să fie 
finalizată în 2032 l pagina 6

O vară plină de 
distracție la Palas. 

Care sunt 
evenimentele la 

care poți să participi 
în august l 3

Locul Compania Profit net 2023 (lei)
1 Antibiotice SA 81.088.596 3
2 Phinia Delphi România 65.049.704 4
3 Rompak 53.902.443
4 Iulius Holding 49.809.603 3
5 Urbioled 46.384.002
6 Attrius Developments 44.334.858 3
7 Fermador 39.241.607 3
8 Brikston Construction Solutions 38.588.589
9 Lincor Trans 33.788.099

10 Apavital 33.046.067
11 Daroconstruct 32.386.161
12 Consys International 27.758.025
13 Conex Distribution 26.795.211
14 Palas 1 25.084.647 3
15 Iulius Management Center 23.554.030

Total 620.811.642 4

Locul I – Antibiotice

Locul al II-lea – Phinia Locul al III-lea – Rompak

Antreprenorii ultrabogaţi ameninţă 
că vor părăsi Marea Britanie din 
cauza sistemului de impozitare 

l propunerea de modernizare a sistemului de impozitare va 
transforma Marea Britanie într-o zonă „interzisă“ pentru cei bogaţi, 

susțin unii oameni de afaceri l pagina 7

Automobilele electrice chineze  
Made in Europe, o nouă ameninţare 

pentru constructorii din zonă 
l producătorii din China aleg să producă automobilele electrice în 

Europa pentru a evita impactul tarifelor vamale l pagina 7

Bate vântul 
schimbării la 

Popricani 
l comuna este tot mai curtată de 

oamenii de afaceri l pagina 2 

Vă gândiți la vacanța de iarnă? 
Acum este momentul să 

cumpărați un pachet turistic
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Cât trebuie să aştepte ieșenii ca 
să se bucure de răcoare în casă? 
Cererea mare de aparate de aer 
condiţionat duce termenul de 
montare chiar și până la o 
săptămână. Temperaturile au mai 
scăzut, dar vara încă nu a trecut, 
așa că instalatorii și firmele se 
pregătesc pentru un nou val: și 
de căldură, și de cereri pentru 
aparatele de aer condiționat.  

Temperaturile ridicate din ultimele 
săptămâni au amplificat cererea în rân‐
dul ieșenilor pentru aparatele de aer 
condiționat, situație care a pus o mare 
presiune pe comercianți și instalatori. 
Ieșenii trebuie să aștepte acum și o 
săptămână pentru a‐și răcori casele, în 
timp ce firmele locale fac eforturi pentru 
aprovizionare, deoarece majoritatea fir‐
melor din județul nostru, dar și din 
România se confruntă cu stocuri epuizate 
și întârzieri în livrările din China. „Am 
vinde, dar nu mai avem ce și nici de 
unde să mai aducem, căci s‑au termi‑
nat stocurile și la noi, și la majoritatea 
firmelor care le importă din China, că 
doar nu se produc în România. Ultimul 
aparat l‑am vândut în urmă cu mai 
bine de o săptămână jumătate“, ne‐a 
explicat Giani Iacob, patronul firmei Igola 
din Iași.  

Și firma Instal Construct General (ICG) 
a avut probleme cu lipsa stocurilor la 

sfârșitul săptămânii trecute. „Cu mari 
eforturi am reușit să aducem un 
camion cu aparate zilele trecute“, ne‐a 
transmis Neculai Suculiuc, fondatorul 
companiei ieșene.  

Pe lângă aceste probleme de aprovi‐
zionare, și găsirea meseriașilor disponibili 
pentru instalare devine din ce în ce mai 
dificilă în Iași, chiar dacă în ultimele zile 
temperaturile s‐au mai domolit și cererea 
a mai scăzut ușor, aflăm de la Mugurel 
Herșcovici, care deține firma Robert Sim 
din Iași. Acesta ne‐a spus că, în ciuda 
capacității de a instala și câte 20 de apa‐
rate pe zi, cererea depășește cu mult 
această capacitate, iar programările se 
întind la ei pe cel puțin șapte zile. „Acum 
durează cam o săptămână programa‑
rea. În ultimele două săptămâni a fost 
nebunie, dar cum se răcește un pic vre‑
mea cum nu mai sună telefonul, însă 
când dau iar căldurile oamenii se 
supără că durează mult până când sunt 
programați la montaj. Oamenii ar tre‑
bui să fie conștienți că verile vor fi din 
ce în ce mai călduroase. Atunci când te 
știi cu probleme de sănătate sau altele 
trebuie să rezolvi din timp problema“, 
ne‐a spus Mugurel Herșcovici.  

Cât costă un aparat de aer 
condiționat și cât ajunge instalarea  

Costul pentru montarea unui aparat 
de aer condiționat se ridică la unele 
firme din Iași și la aproape 1.000 de lei. 
Cât privește prețul aparatelor de aer 
condiționat, acesta variază semnificativ 

în funcție de model și capacitate. Și aici 
prețurile pot depăși 1.000 de lei, în timp 
ce modelele destinate spațiilor mari pot 
ajunge și la 5.000 de lei sau chiar mai 
mult.  

Majoritatea firmelor au epuizat rapid 
stocurile și acum au dificultăți în aprovi‐
zionare. Giani Iacob, fondatorul firmei de 
instalații Igola, arată că există o întâr‐
ziere semnificativă în reînnoirea stocuri‐
lor, în special din cauza timpului lung 
necesar pentru transportul din China. 
„Am epuizat repede stocurile de apa‑
rate de aer condiționat. Nu știu cum 
stă situația la alte firme, dar știu cum 
este la mine, că nu pot nici să aduc, 
deoarece nu vin așa repede din China. 
Din păcate, reînnoirea stocurilor din 
China durează cel puțin două‑trei luni, 
astfel că este nu este exclus să avem 
din nou stocuri abia anul viitor. Vedem 
cum va evolua situația“, ne‐a spus ieri 
omul de afaceri.  

Eforturi de aprovizionare  
și adaptarea firmelor la  

cererea crescută 
Se pare că și firma ieșeană ICG a avut 

probleme cu lipsa stocurilor, similare cu 
cele întâmpinate de multe alte firme din 
țară, dar recent situația a fost deblocată. 
„Am rămas și noi ca majoritatea firme‑
lor din țară fără stocuri la sfârșitul 
săptămânii trecute, iar cu mari efor‑
turi am reușit să aducem un camion cu 
aparate zilele trecute. Acum avem sto‑
curi la aparatele de aer condiționat 
Midea de 9000 și de 12000 BTU“, a pre‐
cizat Neculai Suculiuc, patronul firmei 
locale. 

Unul dintre angajații ICG ne explică și 
cum au gestionat mai exact o astfel de 
situație: „A fost un efort constant să ne 
aprovizionăm. Am rămas o zi sau două 
neacoperiți, dar am reușit să ne 
aprovizionăm din nou, însă cu mari 
eforturi, deoarece majoritatea distrib‑
uitorilor de la toate firmele nu aveau 
stocuri. Cu greu am găsit. Am adus pro‑
dusele exact în vârful cererii, însă 
acum s‑a mai înjumătățit cererea, 
după cum observăm. Când a fost vârful 
s‑au vândut efectiv toate aparatele, 
inclusiv produsele expuse, chiar dacă 
aveau mici zgârieturi. Oamenii voiau 
răcoare și atât. Probleme au fost și cu 

materialele necesare, precum țeava și 
consolele, unde a fost și este un efort 
constant să ne aprovizionăm. Am avut 
stocuri nu mari, ci foarte mari. Aveam 
firme care veneau la noi și cumpărau 
cu sutele datorită prețurilor mai mici 
pe care noi le avem, pentru a le vinde 
la rândul lor online. Acum facem efor‑
turi să avem toate materialele nece‑
sare pe stoc. Vârful cererii a fost la 
începutul săptămânii trecute. Atunci a 
fost apogeul, atunci tăiam țeavă 
întruna. Acum, dacă vin clienți, în 2‑3 
zile se montează. La noi situația s‑a 
normalizat, am fost norocoși că am 
avut stocuri mari. Comparativ cu anul 
trecut, vânzările de aparate de aer 
condiționat au crescut foarte mult. Mai 
avem instalatori care ne spun că, dacă 
anul trecut montau două aparate pe zi, 
acum montează continuu de trei 
săptămâni. La noi, cel mai ieftin aparat 
de aer condiționat costa 1.498 de lei, 

dar s‑a terminat repede stocul, era o 
marcă japoneză. Acum am adus apa‑
rate englezești, care sunt aproximativ 
2.200 de lei. Cel mai scump aparat 
costă între 4.500 și 5.000 de lei, având 
24.000 BTU, și este destinat spațiilor 
mari, de aproximativ 100 mp. Dar am 
vândut și din acestea foarte bine“, ne‐a 
explicat angajatul firmei ieșene.  

Se instalează mult și „la negru“  
Mugurel Herșcovici de la firma 

Robert Sim atrage atenția asupra 
concurenței neloiale din partea celor 
care montează aparate de aer 
condiționat fără acte, afectând atât afac‐
erile legale, cât și consumatorii care 
riscă să nu beneficieze de garanție și 
service corespunzător. „Noi putem 
instala maximum 20 de aparate de 
aer condiționat pe zi, indiferent că 
cererea este de 50 de aparate sau mai 

mare, noi tot atâtea putem monta. Un 
montaj la noi ajunge 1.000 de lei, cu 
factură, garanție, chitanță… Clientul 
poate veni cu aparatul, dar avem și 
noi aparate de aer condiționat pe stoc, 
sunt chiar mai bune decât cele pe care 
le pot găsi poate în altă parte. Sunt și 
oameni care sună pentru service, dar 
dacă nu le montăm noi, nu putem 
onora cererea. Avem o echipă de zece 
oameni, nu facem angajări pe timpul 
verii, atâția suntem de obicei. Sunt 
însă persoane care instalează fără sa 
dea niciun document, în condițiile în 
care noi plătim 40% impozit pe fac‑
turi. Nu este corect, mai mult, unele 
tarife la cei care lucrează fără factură 
și garanție sunt mai mari. Vânzările 
la noi sunt puțin mai mari, să spunem 
cu 20%, dar nu mai mult“, ne‐a 
declarat patronul firmei ieșene Robert 
Sim. (Florentina SANDU)

Pentru montaj, timpul de așteptare poate ajunge la o săptămână

Comuna Popricani este vânată 
de tot mai mulți investitori. 
Recent, în zonă au apărut trei 
hale industriale, care aparțin 
unor oameni de afaceri din Iași. 
Aceștia amenajează aici o stație 
ITP și depozite de suplimente 
alimentare și pentru servicii de 
administrare și arhivare 
documente. Printre companiile 
care și-au construit hale pe raza 
comunei ieșene se află și o 
societate cu o experiență de 3 
decenii în spate și cu o cifră de 
afaceri de peste 10 milioane de 
lei.  

În ultimii doi ani, pe raza comunei 
Popricani, de o parte și de alta a DN24 au 
apărut trei hale industriale. Sunt investiții 
private, care au în spate trei companii din 
Iași, care vor deschide aici o stație ITP, un 
depozit de suplimente alimentare și unul 
destinat pentru administrarea document‐
elor, care promite soluții complete de arhi‐
vare, dar și consultanță în domeniu.  

Contactat și întrebat despre aceste noi 
construcții ridicate pe raza comunei 
Popricani, primarul localității ne‐a confir‐
mat că terenurile din zonă prezintă un 
interes tot mai ridicat pentru mediul de 
afaceri, iar asta nu poate fi decât o veste 
bună. Noi locuri de muncă, impozite mai 
mari la bugetul local și dezvoltarea zonei. 
„Până acum nu s‑a îngrijit nimeni să 
aducă societăți aici, ca să crească buge‑
tul. În Popricani erau la modă doar lotu‑
rile pentru construcții de case. Impozitul 
la o casă este 200‑250 de lei, la o hală 
este de 100 de ori mai mult. Plus, avan‑
tajele care vin de pe urma unor astfel de 
investiții, noi locuri de muncă“, ne‐a spus 
edilul‐șef al comunei Popricani, Ion 
Tănasă. Acesta a apreciat că zona se 
pretează unor astfel de investiții, mai ales, 
datorită accesului facil la rețeaua rutieră. 
Primarul a recunoscut totuși că în ciuda 
numărului mare de solicitări primite pen‐
tru ocuparea unor terenuri în scop comer‐
cial, este nevoit să le refuze din cauza 
limitărilor legislative privind pășunea. 
„Halele au căile de acces conectate la 
rețeaua rutieră și de aceea tot ce 
înseamnă terenuri aici sunt vânate 
foarte mult. Primesc cereri săptămânal, 
dar, din păcate, nu le pot onora pentru 
că trebuie să ținem cont de categoria de 
folosință a terenurilor. Cum se iese din 

Iași, de pe C.A. Rosetti, stânga, dreapta, 
este pășune și pășunea este cu fundiță 
roșie. În 2007, la intrarea în Uniunea 
Europeană ne‑au obligat să păstrăm 
intactă suprafața de pășune“, a mai 
susținut edilul din Popricani, subliniind că 
terenurile pe care s‐au construit halele 
sunt proprietăți private. Două dintre aces‐
tea aparțin firmelor Arhiva Center SRL și 
Palestra SRL, ambele cu sediul social în 
județul Iași și acționari români.  

Depozitul de suplimente 
alimentare ar urma să fie  

deschis luna viitoare 
Arhiva Center SRL este activă în Iași de 

13 ani și funcționează ca legătorie și servi‐
cii conexe, însemnând tipărire și finisare a 
cărților, broșurilor, reviste sau cataloage. 
Societatea are sediul social în satul 
Vânători, comuna Popricani, unde și‐a ridi‐
cat și hala industrială. Anul trecut, Arhiva 
Center a raportat o cifră de afaceri de peste 
300.000 de lei, cu un număr de trei 
angajați. Contactat, administratorul firmei 
ne‐a precizat că depozitul de arhivă se 
întinde pe o suprafață de 400 de metri 
pătrați, iar investiția s‐a ridicat la aproxi‐
mativ 200.000 de euro. „Da, am început 
activitatea în zonă, de anul acesta, din 
primăvară. Noi suntem un depozit care 
ajută firmele care nu mai au spațiu pen‑
tru arhivele proprii să‑și externalizeze 
acest serviciu cu ajutorul nostru, în 
afară de ce mai facem noi, de serviciile 
clasice de legătorie și ce mai include 

activitatea de arhivare“, ne‐a declarat 
Luca Marius Ilie, administrator și asociat 
majoritar la Arhiva Center SRL. Întrebat 
dacă va recruta personal pentru noul 
spațiu, acesta ne‐a explicat că, deocamdată, 
este vorba despre relocări, dar nu a exclus 
și posibilitatea unor noi angajări, pe viitor. 

Despre Palestra SRL aflăm de la 
Registrul Comerțului că funcționează de 
peste 30 de ani și că activează în domeniul 
comerțului cu ridicata specializat al altor 
alimente, inclusiv pește, crustacee și 
moluște. Vorbim despre o campanie în spa‐
tele căreia se află și o cunoscută sală de fit‐
ness din Iași, Weider Gym. Întrebat despre 
investiția din Popricani, administratorul 
firmei a precizat că hala se întinde pe o 
suprafață de 600 de metri pătrați și că va 
funcționa ca depozit pentru suplimente ali‐
mentare destinate sportivilor și nu numai. 
„Încă nu am început activitatea la depo‑
zit. Mai avem de instalat contorul elec‑
tric și sperăm ca, în luna august să ne 
mutăm. Locația mi‑a convenit datorită 
accesului mai ușor, pentru că nu trebuie 
să traversez orașul. O să se dezvolte 
zona. Deja se prefigurează lărgirea 
șoselei pe patru benzi“, ne‐a spus Florin 
Silviu Preduchin, administrator și acționar 
majoritar la Palestra SRL. La rândul său, 
omul de afaceri ne‐a explicat că în zonă se 
vor muta actualii angajați, fiind vorba 
momentan despre o simplă relocare dintr‐
un spațiu în care au funcționat cu regim de 
închiriere.  

Anul trecut, compania a raportat o cifră 
de afaceri de peste 10 milioane de lei și 
avea pe statul de plată un număr de 19 
angajați. (Ana‑Maria DOBRE)

Bate vântul schimbării la 
Popricani: comuna este tot mai 
curtată de oamenii de afaceri 

Canicula a lăsat fără stocuri firmele ieșene 
care vând aparate de aer condiționat

l patronul firmei Robert Sim: „În ultimele două săptămâni a fost 
nebunie“ l „Cu mari eforturi am reușit să aducem un camion cu 
aparate zilele trecute“, ne-a spus și fondatorul companiei ICG

În halele de la Popricani vor fi o staţie ITP, un depozit de  
suplimente alimentare și unul destinat arhivării documentelor
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Valul de căldură din iulie, 
care a sufocat România zile 
întregi, sub o cupolă de 
peste 40 de grade Celsius, a 
fost o reală provocare și 
pentru marii fermieri. Pentru 
mulți, culturile agricole sunt 
deja compromise, o 
problemă care se răsfrânge 
inevitabil și asupra sectorului 
zootehnic. În plus, animalele 
sunt afectate și de stresul 
termic, dar marii crescători, 
care dețin exploatații 
comerciale știu deja asta și 
au investit din timp, în măsuri 
pentru bunăstarea 
efectivelor. Din fermele lor nu 
lipsesc ventilatoarele, 
sistemele de pulverizare cu 
apă sau hrană bogată în 
proteină, deosebit de 
importante pe timp de 
caniculă, mai ales pentru 
bovine, care se adaptează 
greu temperaturilor ridicate. 
La vaci, asta se vede și în 
producția de lapte, mult mai 
scăzută față de zilele 
normale.  

România a trecut recent prin cea 
mai călduroasă lună iulie 
înregistrată în ultimii 60 de ani, în 
anumite județe fiind depășite 
recorduri și mai vechi de atât. 
Unele, care datau din 1936, adică de 
88 de ani. Trei stații meteo din țară 
au înregistrat astfel de temperaturi 
maxime lunare absolute, una fiind 
chiar în județul Iași. Aici, efectele 
caniculei i‐au pus în gardă și pe 
marii fermieri, care dețin exploatații 
comerciale de animale. În toată 
această perioadă cu temperaturi 
extrem de ridicate, este important 
ca efectivele, fie că vorbim de 
păsări, oi sau vaci, să aibă parte de o 
atenție sporită, dar marii crescători 
știu deja asta și au luat măsuri din 
timp pentru bunăstarea animalelor. 
La fel a procedat și Bogdan 
Pantazi, directorul Agrocomplex 
Lunca Pașcani, una dintre cele mai 
mari ferme agrozootehnice din 
județul Iași, care adăpostește peste 
3.000 de capete de bovine și ovine. 
Dacă acestea din urmă sunt foarte 
rezistente la căldură și au nevoie 

doar de umbrare și de apă la 
discreție, nu același lucru putem 
spune despre bovine, pe care stre‐
sul termic le afectează foarte mult. 
„Bovinele suferă mai mult la 
căldură decât la frig. Da, se vede 
și la producția de lapte, acest 
lucru. Este mai mică. Dar se 
observă și o scădere în fecundi‑
tate. Pentru a menține o producție 
ridicată de lapte, în fermele de 
vaci trebuie să ai și un foarte bun 
management al gestației“, ne‐a 
explicat directorul general al 
Agrocomplex Lunca Pașcani, 
Bogdan Pantazi. Pentru ca efectele 
caniculei să fie resimțite cât mai 
puțin, fermierul a luat mai multe 
măsuri împotriva temperaturilor 
ridicate: „Adăposturile noastre 
sunt prevăzute cu prelate în lat‑
eral, pe care le putem da jos pen‑
tru o ventilație mai bună. Avem și 
ventilatoare în fermă. Și avem, de 
asemenea și instalații de pulveri‑
zare cu apă pentru a răcori efecti‑
vele. Am luat mai toate măsurile 
care se puteau lua pentru a mai 
atenua din efectele caniculei. Dar, 
oricum, este foarte dificilă peri‑
oada asta, chiar și pentru ani‑
male.“  

Anul acesta, în ferma de la 
Pașcani a fost introdusă și 
Angus, o rasă de carne de 

origine scoțiană 
Fermierul din Pașcani a explicat 

că bovinele, prin natura lor, în spe‐
cial cele de lapte, sunt deosebit de 
susceptibile la stresul termic, pen‐
tru că generează multă căldură 
metabolică în timpul alăptării și au 
o piele foarte groasă. Astfel, dacă la 
peste 37 de grade Celsius, bovinele 
își pot reduce semnificativ 
producția de lapte, până la 50%, 
poate și mai mult, iarna, la tem‐
peraturi sub zero grade Celsius, 
acest animal se adaptează foarte 
bine la frig și își poate reduce 
producția de lapte cu doar 10%, 
chiar și mai puțin dacă animalele 
sunt hrănite corespunzător. 

Aproximativ jumătate din ferma 
de animale de la Pașcani este 
ocupată de ovine, în timp ce restul 
de efective este reprezentat de 
bovine. Atât rase de lapte, precum 
Holstein, cât și de carne, aici 
crescătorul mizând pe rase 
franțuzești Charolaise. Tot pentru 
carne, directorul companiei, ne‐a 
mai spus că anul acesta a investit 
într‐o nouă rasă de vaci, Angus, de 
origine scoțiană. La început, însă, 
Bogdan Pantazi a introdus în fermă 
un efectiv mai mic de animale pen‐

tru a urmări evoluția și pentru a 
decide ulterior, ce rasă rămâne în 
exploatație. 

Ferma de bovine de la Pașcani a 
fost înființată în anul 2007, pe locul 
fostului CAP Lunca Pașcani, primele 
exemplare de aici fiind cele de lapte. 
Ulterior, efectivul s‐a mărit și cu 
rase de carne, la acea vreme, fiind 
prima investiție de acest fel, din 
județul Iași. Totul a plecat de la o 
idee de business, care a făcut și 
obiectul unui proiect cu fonduri 
europene în valoare de 2 milioane 
de euro. Atunci s‐a modernizat 
ferma, au fost reconfigurate grajdu‐
rile, s‐au construit  și adăposturi 
noi, dar s‐a amenajat și o sală de 
muls. „Acela a fost imboldul. Într‑
adevăr, la ferma de vaci de lapte, 
am avut un proiect de aproape 2 
milioane de euro, cu 50% neram‑
bursabili, prin SAPARD și a fost, să 
zicem, startul pentru modern‑
izare. Din păcate, a fost ultimul 
proiect cu fonduri europene pe 
care am reușit să‑l accesăm pe 
zona de investiții. Am mai încercat 
de două, trei ori, dar din cauza 
criteriilor de selecție nu am reușit. 
Și de atunci, suntem străini de 
fondurile europene. Acum, fiind o 
fabrică relativ mare nu am reușit 
să prindem punctaj“, a mărturisit 
directorul Agrocomplex Lunca 
Pașcani. Astfel, toate investițiile care 
au urmat au fost realizate cu ajuto‐
rul creditelor bancare și cu profit 
reinvestit, mai ales în infrastructura 
de irigații, adaugă tânărul fermier. 

Pentru zootehnie, crescătorii 
spun că anul 2024 este unul 

foarte greu 
Numai de pe urma vacilor, 

crescătorul de animale obține, zil‐
nic, o producție de aproximativ 
12.000 de litri de lapte. Mare parte 
din cantitate este livrată la un 
procesator, însemnând 11.000 de 
litri, iar restul este valorificată cu 
ajutorul unor automate de lapte 
amplasate pe raza municipiului 
Pașcani. „Avem o colaborare 
îndelungată cu un procesator din 
România și livrăm mai mult de 
90% acolo. Și avem pe raza muni‑
cipiului Pașcani și patru auto‑
mate de lapte, unde reușim să 
livrăm sub 10% din producția 
noastră. Undeva la 400‑500 de 
litri, până la 1.000 de litri de 
lapte zilnic, depinde de perioade“, 
a mai precizat Pantazi. Cât despre 
carne, mai bine de 90% ajunge la 
abator și, rareori, la export. În țările 
arabe. 

Întrebat cum vede acest an, în 
zootehnie și dacă ia în calcul să 
intre și în retail, directorul 
Agrocomplex Lunca Pașcani a recu‐
noscut că 2024 este unul foarte 
greu, cu multe provocări. O dată, 
din cauza climei nefavorabile atât 
pentru agricultură, cât și pentru 
creșterea animalelor. Și mai este și 
problema importurilor, tot mai 
mari, după cum atrage atenția 
fermierul din Iași: „Este foarte 
greu! Ne impactează, în primul 
rând, vremea, dar și contextul 
acesta cu războiul, cu prețurile, 
cu nesiguranța. Ne afectează mai 
ales pe partea de vegetal, cultura 
mare fiind foarte problematică, 
dar se răsfrânge și asupra zoo‑
tehniei. Plus, că este un context 
foarte nefavorabil pentru prețul 
laptelui. Am înțeles că vin iarăși 
importuri foarte mari din Vest. 
Acolo primesc tot felul de 
subvenții și ajutoare de stat pen‑
tru a‑și livra marfa și asigură, 
inclusiv, transportul până la 
poarta procesatorului.“ Practic, 
așa se explică și prețul mai mic al 
laptelui de import, față de cel 
autohton. În plus, susține fermierul, 
majoritatea mărfii care provine din 
afara țării conține multe produse 
finite, cu adaosuri. Fermierii 
români îi spun concurență neloială, 
un motiv pentru care mulți 
crescători de animale evită să 
investească în fabrici de prelucrare 
a laptelui, de exemplu. „Pentru un 
procesator din România care 
cumpără laptele de la mine sau 
de la alt fermier, el mai are și cos‑
tul de transport. În momentul de 

față, laptele de la fermă la proce‑
sator variază între 1,7 și 2,2 ( n.r. 
‑ lei ). Acesta cred că este cel mai 
bun preț acum din România (...) 
Ne‑am calculat foarte bine pașii și 
am preferat să investim în ceea ce 
știm să facem mai bine, adică 
producție zootehnică și producție 
vegetală, irigații. În momentul în 
care am făcut tot ce se putea în 
sectorul ăsta, ne‑am optimizat 
producția și toate procesele, 
poate vom lua în calcul să ajun‑
gem, cu o parte din materia 
primă, la consumatorul final. Dar 
este un business diferit și destul 
de dificil în România“, a conchis 
directorul complexului din Pașcani. 

Agrocomplex Lunca Pașcani 
funcționează de mai bine de 33 de 
ani și desfășoară activități în ferme 
mixte, respectiv cultură vegetală și 
creșterea animalelor. Pentru asta, 
deține în județ peste 3.000 de hec‐
tare de teren. 

Anul trecut, compania a raportat 
o cifră de afaceri de peste 64,5 mil‐
ioane de lei și un profit net de 
aproape 6,3 milioane de lei, în 
scădere față de anul anterior. În 
2022, societatea a înregistrat o cifră 
de afaceri de peste 65 de milioane 
de lei și un profit net de aproxima‐
tiv 15 milioane lei. Pe statul de 
plată însă, diferențele nu au fost la 
fel de mari. Aici, numărul 
angajaților înregistrând o ușoară 
creștere, de la 117 în 2022, la 120 
în 2023. 

Pachetul majoritar de acțiuni îi 
aparține lui Viorica Pantazi, care 
deține o cotă de 80% .  
(Ana‑Maria DOBRE)

Efectele climei în zootehnie: temperaturi mari, cifre de afaceri mai mici 

Directorul Agrocomplex: Avem ventilatoare 
în fermă și instalații de pulverizare cu apă

În luna martie 2024, ieșenii au 
contribuit la sistemul de pensii 
private (Pilonul II) în medie cu 
404 lei/participant, suma fiind 
egală cu contribuția înregistrată 
în județul Timiș. Această valoare 
situează Iașul și Timișul printre 
județele cu cele mai mari 
contribuții medii lunare din 
România, pe lângă București, Cluj 
și Ilfov. Contribuțiile medii lunare 
au variat semnificativ între 
județe. Cele mai mari valori s‐au 
înregistrat în municipiul 
București, respectiv 482 lei/par‐
ticipant, urmat de Cluj, cu 450 
lei/participant, și Ilfov, cu 425 
lei/participant. 

Cât a fost contribuția  
medie per participant la 

nivel național  
În luna martie 2024, 

contribuția medie per participant 
la sistemul de pensii private din 
România (Pilonul II) a fost de 
aproximativ 358 lei, anul acesta 
fiind o creștere semnificativă de 
44% față de aceeași perioadă a 
anului precedent, potrivit datelor 
prezentate în „Raportul privind 
evoluția sistemului de pensii pri‐
vate în primele trei luni ale anu‐
lui 2024“, publicat de Autoritatea 
de Supraveghere Financiară 
(ASF). La 31 decembrie 2023, 
valoarea contribuției medii a fost 
de 276 lei/participant.  

În contrast, cele mai mici 
contribuții medii lunare s‐au 
înregistrat în luna martie 2024 în 
Vâlcea, mai exact 302 lei/partici‐
pant, Harghita, tot cu 302 
lei/participant, și Vrancea, cu 292 
lei/participant, potrivit datelor 
prezentate în raportul ASF, con‐
sultat de „Ziarul de Iași“.   

Contribuții lunare  
totale pe regiuni 

Disparitățile între regiuni sunt 
accentuate și în ceea ce privește 
contribuțiile lunare totale. Dacă 
în județul Iași contribuția lunară 
totală în luna martie 2024 a fost 
de 30 milioane lei, Municipiul 
București se detașează categoric 
cu contribuții totale de 353 mil‐
ioane lei, ceea ce reflectă atât 
numărul mare de participanți, cât 
și nivelul ridicat al veniturilor 
acestora.  

Practic, Bucureștiul contribuie 
de aproape 11 ori și jumătate față 
de județul Iași la sistemul de pen‐
sii private din România și de șase 
ori mai mult decât următorul 
județ clasat, respectiv Cluj, cu 61 
milioane lei contribuție totală în 

luna martie 2024. Urmează 
Timiș, cu 51 milioane lei.  

Ce județe au avut cele mai 
mici contribuții lunare  

La polul opus, județele Caraș‐
Severin, Călărași, Ialomița, Giurgiu 
și Mehedinți au înregistrat cele 
mai scăzute contribuții totale în 
luna martie anul acesta, între 4,1 și 
5,4 milioane lei. Acest fapt reflectă 
atât numărul redus de 
participanți, cât și nivelul mai 
scăzut al veniturilor în aceste regi‐
uni, ceea ce evidențiază 
disparitățile economice semnifi‐
cative între diferitele zone ale țării. 

Numărul total al 
participanților la sistemul de 
pensii private a fost de 8,2 mil‐
ioane la 31 martie 2024, o 
creștere de 1,9% față de anul 
precedent. Cu toate acestea, rit‐
mul de înscriere a scăzut, cu 
56.972 de noi participanți în tri‐
mestrul I al anului 2024, o 
scădere de 35% comparativ cu 
aceeași perioadă din 2023, după 
cum reiese din raportul ASF pe 
primele trei luni ale acestui an. 

Active și concentrare  
de piață 

Gradul de concentrare pe 
piața pensiilor private rămâne 
ridicat, dominat de trei mari fon‐
duri, anume FPAP NN: 26%, FPAP 
AZT Viitorul Tău: 21% și FPAP 
Metropolitan Life: 14%. 
Activitatea de depozitare a 
activelor fondurilor de pensii pri‐
vate este dominată de BRD ‐ 
Groupe Société Générale SA: 
82,03%, Raiffeisen Bank SA: 
13,63% și Banca Comercială 
Română SA: 4,34%.  

La finalul lunii martie 2024, 
valoarea medie a activului unui 
participant la sistemul pensiilor 
administrate privat era de 16.624 
lei, înregistrând o creștere de 
28,20% comparativ cu aceeași 
perioadă a anului anterior.  

Conform principalilor indi‐
catori folosiți de Consiliul 
Concurenței, gradul de concen‐
trare pe piața pensiilor private se 
menține unul ridicat și la finalul 
lunii martie 2024, situație 
explicabilă din motive legate de 
structura pieței, a numărului 
redus de fonduri de pensii pri‐
vate și de mecanismul de înregis‐
trare automat pe Pilonul Il, prin 
care majoritatea participanților 
nou intrați sunt distribuiți în cote 
egale tuturor administratorilor 
de fonduri de pensii administrate 
privat, explică ASF în raport. 
(Florentina SANDU)

Primele două luni de 
vară s-au dus deja, dar 
august se anunță la Iași 
ca fiind bogată în 
posibilitatea de a 
experimenta lucruri noi. 
La Palas, în inima 
orașului, efervescența 
nu pleacă în vacanță, 
ansamblul mixt 
întâmpinându-i pe 
doritori cu tot felul de 
evenimente, pentru 
toate vârstele, oferindu-
le oportunitatea să 
îmbine jobul cu 
activitățile de relaxare. 

Serile Filmului Românesc  
Ediția de anul acesta a eve‐

nimentului Serile Filmului 
Românesc marchează un 
moment special – aniversarea 
a 15 ani, iar organizatorii au 
pregătit tot felul de surprize 
și experiențe. Între 31 iulie și 
4 august, cinefilii și cei care 
își doresc o ieșire din cotidian 
într‐o manieră inedită, pot să 
participe la conferințe, 
proiecții de film, 
reprezentații de teatru, fie 
gratuit, fie în baza unui bilet 
ce poate fi achiziționat de pe 
site‐ul evenimentului. O serie 
de proiecții de filme pot fi vi‐
zionate la Palas, în Amfitea‐
tru. De asemenea, conferința 
susținută de Cristian Tudor 
Popescu, la care intrarea este 
gratuită, are loc joi, 1 august, 

la Sala Vivaldi din Palas 
Mall, în timp ce lansările de 
carte din cadrul SFR15 au loc 
la Cărturești. Toate detaliile 
referitoare la SFR 2024 se 
găsesc pe site‐ul oficial: festi‐
valsfr.ro.  

„Țară, țară, hai la joacă!“ 
Un festival pornit din 

dorința de a promova ideea 
că joaca este un drept univer‐
sal, indiferent de vârstă sau 
condiție socială este Urban 
Playfield, care la Iași ajunge 
în weekendul 16‑18 august. 
Accesul este gratuit, iar jocu‐
rile și joaca se petrec între 
orele 10:00 și 21:00 ale 
fiecărei zile de festival, în 
parcul Palas. 

Printre sporturile care pot 
fi luate în joacă și experimen‐

tate de oricine amintim: 
volei, tenis, baschet, biliard 
cu piciorul, badminton, 
roundnet, șah, crossnet foot‐
ball, mini fotbal, tenis de 
masă, x&0 etc. Transformând 
spațiile urbane în zone de 
joacă, Urban Playfield 
demonstrează că sportul și 
joaca pot fi integrate în viața 
de zi cu zi, chiar și în mijlocul 
agitației urbane. Evenimen‐
tul este organizat de către 
echipa Sports Festival, în par‐
teneriat cu Raiffeisen Bank 
România. 

Pe 20 august, GOAT Rally 
Tour 2024 ajunge la Palas, 
oferind o experiență unică 
pentru participanți și pentru 
fanii pasionați de mașini spe‐
cifice jocurilor video, care vor 
avea ocazia să admire 

adevărate bijuterii pe patru 
roți. 

„Toboșariada“ revine și în 
2024! A treia ediție va avea loc 
pe 29 august, în parcul Palas. 
100 de toboșari de toate vâr‐
stele, amatori si profesioniști, 
vor susține un concert simul‐
tan plin de energie.  

Tot în parcul Palas, ul‐
timele două wekenduri din 
luna august sunt dedicate 
concertelor Filarmonicii 
„Moldova“ Iași, care vor 
aduce muzica clasică mai a ‐
proape de inimile oamenilor. 

Astfel, august se arată plin 
de aventură și experiențe 
pentru toate vârstele, lăsând 
la latitudinea fiecăruia eveni‐
mentele cu care alege să își 
diversifice perspectiva asu‐
pra vacanței și a timpului 
liber. 

O vară plină de distracție la Palas. Care sunt 
evenimentele la care poți să participi în august

Cât cotizează ieșenii 
la Pilonul II? Cu 404 

lei de participant 
suntem pe locul 4
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„Ziarul de Iași“ a realizat 
un Top 15 al celor mai profit‐
abile companii ieșene în 
funcție de rezultatele financi‐
are obținute anul trecut. 
Antibiotice SA se dovedește a 
fi cea mai performantă com‐
panie locală în anul 2023, cu 
un profit net care a depășit 
pragul de 80 milioane lei 
anul trecut. Compania a 
avansat de la locul 6 în 2022 
la locul 1 în 2023 după prof‐
itul net înregistrat.  

Ca o primă observație, 
deși sunt multe companii 
care raportează an de an 
afaceri semnificative, nu 
toate reușesc să transforme 
această performanță în prof‐
ituri substanțiale. Spre exem‐
plu, Amazon Development 
Center (IT) s‐a situat pe locul 
2 în Top 15 cele mai puter‐
nice firme din județul Iași în 
funcție de cifra de afaceri pe 
2023 (702,5 mil. lei), însă a 
raportat pierderi semnifi‐
cative anul trecut, de aproxi‐
mativ 52,5 mil. lei. Asta 
înseamnă că o cifră mare de 
afaceri nu garantează auto‐

mat și profitabilitate. 
Clasamentul provizoriu al 
celor mai puternice companii 
din județul Iași fost realizat 
recent tot de către publicația 
noastră.  

Pe de altă parte, unele 
companii precum Antibiotice, 
Phinia Delphi România și 
Fermador au reușit să‐și 
mențină sau chiar să‐și 
îmbunătățească rezultatele 
financiare, ceea ce reflectă o 
stabilitate în profitabilitate. 
În contrast, alte firme ieșene, 
cum ar fi Brikston 
Construction Solutions, care 
face parte din Grupul aus‐
triac Leier, a înregistrat anul 
trecut o scădere a profitului 
net față de anul 2022, dar 
rămâne totuși în clasamentul 
din 2023.  

Sunt factori externi care 
au dat bătăi de cap 

companiilor  
Factorii economici globali, 

cum ar fi inflația, instabilita‐
tea economică și conflictul 

din Ucraina au avut un 
impact considerabil asupra 
profitabilității în cazul multor 
firme. Și Brikston a fost 
afectată de aceste variabile 
externe, după cum se 
precizează în Raportul anual 
al companiei. Deși a fost lider 
la profit în 2022, a coborât pe 
locul 8 în 2023. În ciuda 
scăderii profitabilității, 
continuă să fie un jucător 
important în sectorul 
construcțiilor.  

În topul realizat de „Ziarul 
de Iași“ pe baza rezultatelor 
financiare pe anul trecut a 
intrat și producătorul de 
drojdie Rompak din Pașcani, 
la care profitul în 2023 a 
crescut ca aluatul. În acest 
top sunt și firme locale din 
construcții, transporturi, 
comerț.  

Iulian Dascălu apare cu 
mai multe firme în top 
O altă observație 

importantă este că unii 
oameni de afaceri, cum este 
și Iulian Dascălu, apar ca 
acționari la mai multe firme, 
iar profitul este împărțit 
între acestea. El se 
evidențiază cu patru compa‐
nii în clasamentul celor mai 
performante 15 firme din 
județul Iași în anul 2023. 

Ce mai trebuie menționat 
este faptul că acest top ar 
putea suferi modificări, deoa‐
rece încă sunt societăți care 
nu au depus bilanțul pe anul 
trecut la Ministerul 
Finanțelor (MF). De exemplu, 
Ness România (IT) s‐a clasat 
pe locul 14 în Top 15 cele 
mai profitabile companii din 
județul Iași în 2022. În acel 
an, compania a raportat un 
profit net de 22,2 mil. lei, la o 
cifră de afaceri de aproxima‐
tiv 200,8 mil. lei. Până la 
momentul publicării acestui 
articol, compania nu avea 
încă publice date financiare 
pentru anul 2023. 

Un lucru este cert: de la an 
la an, aceste clasamente sunt 

diferite. Unele firme își 
consolidează prezența în cla‐
sament, altele intră sau dis‐
par în funcție de 
performanțele lor financiare, 
situație care reflectă practic 
dinamismul mediului de afac‐
eri. Profitul net cumulat al 
celor 15 companii a fost de 
peste jumătate de miliard de 
lei anul trecut, potrivit cal‐
culelor făcute de „Ziarul de 
Iași“. În același timp, cifra de 
afaceri însumată a fost de 
aproximativ 5,7 mld. lei.  

Top 15 companii 
profitabile în 2023 vs Top 

15 companii în 2022 
Prezentăm mai jos și Top 

15 cele mai profitabile com‐
panii ieșene în anul 2022. 
Pentru o imagine clară, 
consultați în tabel poziția 
fiecărei firme din județul Iași 
în topul profitabilității pen‐
tru anul 2023 și comparați cu 
topul pentru anul 2022. 

Referitor la anul 2022, 
Brikston Construction 
Solutions a fost pe primul loc 
în topul celor mai profitabile 
companii din județul Iași, cu 
un profit net de 89,3 mil. lei 
în acel an. A fost urmată de 
firma Look Ahead, deținută 
de Patricia Fiterman, cu 
activități de consultanță pen‐
tru afaceri și management, 
Phinia Delphi România, 
Fiterman Pharma și 
Fermador. Alte companii pre‐
cum Gazmir Iași, cu un câștig 
net de 24 mil. lei în 2022, nu 
mai figurează în topul pentru 
2023, an în care profitul 
principalului furnizor de gaze 
naturale din comuna 
Miroslava a scăzut la 4,8 mil. 
lei.  

Cele 15 companii din 
județul nostru au avut un 
profit net cumulat de 574 
mil. lei în 2022, iar 
schimbările în clasament 
între 2022 și 2023 sugerează 
o competiție intensă. Vedeți 

clasamentele în rândurile de 
mai jos. 

Ce companie din județul 
Iași a avut cel mai mare 
profit net în anul 2023 
Pe locul 1 în Top 15 al 

celor mai profitabile compa‐
nii ieșene pe baza rezultate‐
lor financiare obținute în 
2023 se situează 
producătorul de medica‐
mente Antibiotice, cu un 
profit net de circa 81,1 mil. 
lei anul trecut, mai mult 
decât dublu comparativ cu 
anul 2022, încheiat cu un 
câștig net de 38,5 mil. lei.  

Cifra de afaceri pe anul 
trecut a fost de aproximativ 
600,8 mil. lei, echivalentul 
sumei de 121,4 mil. euro, 
valoare care ar urma să 
crească semnificativ în câțiva 
ani, după cum anticipează 
conducerea Antibiotice Iași. 
Suma avansată este de 250 
mil. de euro, iar această cifră 
de afaceri se așteaptă să fie 
atinsă până în anul 2030.  

Antibiotice are în 
portofoliu 168 de 

produse din 11 clase 
terapeutice 

Proiecția se bazează pe un 
plan care implică extinderea 
producției de medicamente 
critice. Antibiotice SA este 
listată la Bursa de Valori 
București (BVB) de 27 de ani, 
iar în Raportul companiei pe 
anul 2023 transmis la bursă 
se menționează faptul că 
deține un portofoliu de 168 
produse din 11 clase tera‐
peutice, format atât din 
medicamente care se 
eliberează exclusiv pe bază 
de prescripție medicală, cât 
și din medicamente fără 
prescripție medicală, supli‐
mente alimentare, dermato‐
cosmetice, dispozitive medi‐
cale, medicamente de uz vet‐
erinar, produse biocide, 
substanțe active și biofertili‐
zatori. Societatea a declarat 
la MF un număr mediu de 
1.352 de angajați la finele 
anului 2023. 

Locul 2 este ocupat de 
Phinia Delphi România, sub‐
sidiara locală a 
producătorului american de 
componente auto Phinia, cu 
un profit net de circa 65 mil. 
lei în 2023, în creștere cu 
37% față de anul 2022, când 
a înregistrat un profit net de 
47,3 mil. lei. Compania a 
încheiat exercițiul financiar 
trecut cu afaceri de 1,72 mld. 
lei, cea mai mare cifră de 
afaceri din județul Iași, și a 
avut un număr mediu de 
1.601 angajați.  

În primăvara acestui an, 
Dan Țețu, directorul Phinia 
Iași, într‐o discuție cu unul 
dintre reporterii „Ziarul de 
Iași“, a amintit despre impac‐
tul economic negativ asupra 
industriei auto. El sublinia că, 
anul trecut, inflația ridicată și 
creșterea prețurilor materi‐
ilor prime au afectat atât 
puterea de cumpărare a con‐
sumatorilor, cât și costurile 
de producție. Acest context 
economic negativ a fost 
amplificat de pandemie și 
războiul rusesc împotriva 
Ucrainei, care au dus la penu‐
ria de semiconductori și la 
alte probleme în lanțul de 
aprovizionare în 2022. Phinia 
are o fabrică în comuna 
Miroslava, satul Brătuleni. 

Pe locul 3 se poziționează 
producătorul de drojdie 
Rompak din Pașcani, care 
produce în județul Iași sub 
licența Pakmaya drojdie şi 
alte produse pentru industria 
de morărit, panificaţie şi 
cofetărie. A raportat un profit 
net de 53,9 mil. lei anul tre‐
cut, de peste două ori și 
jumătate mai mare decât în 
2022, an încheiat cu un câștig 
net de circa 20,3 mil. Lei. În 
anul 2023 a avut o cifră de 
afaceri de 232,8 mil. lei și a 
declarat un număr mediu de 
226 de angajați. Rompak face 
parte din Pak Group din 
Turcia, format din companii 
producătoare de produse ali‐
mentare, ambalaje, furaje și 
îngrășăminte, precum și o 
afacere imobiliară. Grupul a 
intrat în industria alimentară 
cu marca Pakmaya, care a 
început producția în prima 
fabrică de drojdie din Izmit 
în 1973. Producția în unita‐
tea din Pașcani a început în 
anul 1998.  

Milioane de oameni 
consumă produse 

alimentare care au în 
compoziție ingrediente 

Pakmaya 
În ansamblu, Pakmaya 

România se dovedește a fi un 
jucător important în indus‐
tria alimentară din România, 
cu o influență considerabilă 
asupra sectorului de 
panificație și cofetărie, 
datorită istoricului său și a 
capacității de producție 
extinse. Fabrica din Pașcani 
nu doar că furnizează drojdie 
pentru consumul casnic, dar 
joacă un rol semnificativ pe 
piața locală, asigurând peste 
50% din necesarul de drojdie 
pentru fabricile de pâine, 
patiserii și cofetării din 
România. Compania spune că 
ingredientele lor se regăsesc 
în produse alimentare pe 
care le consumă aproximativ 
15 milioane de persoane. 

Pe locul 4 se află Iulius 
Holding, cu activități ale 
holdingurilor, cu un profit net 
de 49,8 mil. lei anul trecut, 
mai mare cu 40% față de 
2022, încheiat cu 35,5 mil. 
lei. Compania deținută de 
Iulian Dascălu a avut afaceri 
de 2 mil. lei în 2023, cu un 
singur angajat pe statul de 
plată. 

Cine urmează în top  
Pe locul 5 în Top 15 al 

celor mai profitabile compa‐
nii ieșene se regăsește firma 
Urbioled, cu un profit net pe 
anul trecut de aproape 46,4 
mil. lei, mai mult decât dublu 
comparativ cu un an înainte 
(22,2 mil. lei). A raportat la 
MF o cifră de afaceri de 183,4 
mil. lei, un salt impresionant 
față de 2022, exercițiu finan‐
ciar încheiat cu o cifră de 
afaceri de 74,3 mil. lei. 
Afacerea este controlată de 
Ana Maria Ciotir, iar potrivit 
informațiilor prezentate pe 
site‐ul companiei, Urbio este 
un grup de firme care 
livrează servicii integrate de 
proiectare, iluminat public, 
sisteme tip Smart City și 
energii regenerabile. A 
declarat la MF un număr 
mediu de 62 salariați la finele 
anului precedent. 

Locul 6 este ocupat de o 
altă firmă a lui Iulian 
Dascălu, anume Attrius 
Developments, cu un profit 

net de 44,3 mil. lei anul tre‐
cut, mai mult cu 22% com‐
parativ cu anul 2022 (36,2 
mil. lei). A încheiat anul 2023 
cu o cifră de afaceri de 243,5 
mil. lei și cu un număr mediu 
de 420 angajați. Firma oferă 
consultanță pentru afaceri și 
management. 

Carnea de pui, în top 
Pe locul 7 se situează 

Fermador, afacere controlată 
de Cătălin Mihalache, cu un 
profit net de 39,2 mil. lei anul 
trecut, un avans de 1,4% față 
de 2022 (38,7 mil. lei). 
Producătorul ieșean de carne 
de pasăre a avut afaceri de 
238,5 mil. lei în 2023, cu un 
număr mediu de 561 
angajați. Fermador are un 
abator de păsări în Podu 
Iloaiei, unde se sacrifică 
aproape 40.000 de pui zilnic. 

Locul 8 este ocupat de 
Brikston Construction 
Solutions SA (fosta Ceramica 
Iași), cu un profit net de circa 
38,6 mil. lei anul trecut, în 
scădere cu 57% față de un an 
înainte (89,3 mil. lei), con‐
form datelor din situația 
financiară a firmei. Este parte 
a Grupului austriac Leier. 
Brikston produce și vinde 
produse ceramice pentru 
zidării portante și nepor‐
tante, precum și țiglă 
ceramică. În fabrica din Iași, 
cele două secții de producție 
pentru blocuri ceramice 
generează zilnic 1.100 de 
tone de produs ars, în timp 
ce în a treia secție se fabrică 
elemente din beton de mici 
dimensiuni, cu o capacitate 
de 1.800 mp pe schimb. 

Aproape 400 de oameni 
lucrează în fabrica 
Brikston din Iași  

În Raportul anual al com‐
paniei se precizează faptul 
că, în primele cinci luni ale 
anului trecut, Brikston a avut 
o scădere semnificativă a 
vânzărilor, dar a continuat să 
opereze fără a închide unități 
de producție. Tot aici compa‐
nia spune că instabilitatea 
economică globală, inflația, 
conflictul din Ucraina și ten‐
siunile internaționale ar 
putea influența negativ și în 
acest an cererea și costurile 
materialelor de construcție, 
situație care practic ar afecta 
întreaga industrie și ar pune 
în pericol dezvoltarea acestui 
sector. A raportat la MF un 
număr mediu de 383 
angajați. 

Pe locul 9 se află Lincor 
Trans, firmă cu activitate în 
transporturi, care a rămas cu 
un profit net de 33,8 mil. lei 
în 2023, aproape triplu față 
de 2022, când profitul net a 
fost de aproximativ 12 mil. 
lei. Cifra de afaceri pe anul 
trecut a fost de 320,5 mil. lei, 
cu un număr mediu de 31 
salariați. Societatea are trei 
asociați: Tudor și Sergiu 
Spița alături de Galina Stici. 

 Locul 10 este „adjudecat“ 
de Apavital, operatorul 
regional al serviciilor de apă 
și de canalizare din județul 
Iași, cu un profit net de 33 
mil. lei în 2023, de la 10 mil. 
lei în 2022, adică un câștig 
net de peste trei ori mai 
mare. A avut un număr 
mediu de 1.470 de angajați 
anul trecut. Cifra de afaceri a 
fost de 381,4 mil. lei în 2023. 

Pe locul 11 se află firma 
ieșeană de construcții 

Daroconstruct, cu un profit 
net de 32,4 mil. lei in 2023, 
dublu comparativ cu un an 
înainte, încheiat cu un profit 
net de 15,2 mil. lei. Firma 
controlată de Giani Canschi a 
avut o cifră de afaceri de 
315,5 mil. lei anul trecut, cu o 
medie de 316 angajați. 

Locul 12 este ocupat de 
Consys International, cu un 
profit net de 27,7 mil. lei, mai 
mare de circa trei ori și 
jumătate mai mare față de un 
an înainte (7,7 mil. lei). Cifra 
de afaceri a fost de 251,4 mil. 
lei în anul 2023. Are activi‐
tate în comerț. Ca unic aso‐
ciat al societății cu sediul 
social în județul Iași apare 
compania Fuandre SA din 
Luxemburg. A raportat un 
număr mediu de 23 angajați, 
firma fiind înființată în anul 
2015. 

Pe locul 13 în Top 15 cele 
mai profitabile companii 
ieșene se situează Conex 
Distribution, firmă care a fost 
fondată de soții Ioan și 
Tereza Prisecaru în urmă cu 
mai bine de două decenii. Are 
activitate în industria auto. A 
avut un profit net de 26,8 
mil. lei anul trecut, un avans 
de 50% față de 2022 (17,8 
mil. lei). A încheiat anul tre‐
cut cu afaceri de 611,7 mil. 
lei și un număr mediu de 700 
angajați. 

Locul 14 este ocupat de 
încă o companie a lui Iulian 
Dascălu, Palas 1, cu un profit 
net în 2023 de 25,1 mil. lei, 
de la 30 mil. lei în 2022 (o 
scădere de 16%). A avut o 
cifră de afaceri de 170 mil. 
lei, cu un număr mediu de 2 
angajați.  

Pe locul 15 se află Iulius 
Management Center, cu un 
profit net de 23,5 mil. lei anul 
trecut, în creștere cu 11% 
comparativ cu 2022. Firma a 
avut o cifră de afaceri de 
135,3 mil. lei și un număr 
mediu de 276 angajați la 
finele anului precedent. Are 
ca activitate consultanță pen‐
tru afaceri și management. 

Care a fost cea mai 
profitabilă companie din 
județul Iași în anul 2022 

În anul 2022, cea mai 
profitabilă companie a fost 
Brikston Construction 
Solutions, cu un profit net de 
89,3 mil. lei la închiderea 
exercițiului financiar. A fost 
urmată de Look Ahead (locul 
2), cu activități de 
consultanță pentru afaceri și 
management, cu un profit net 
de 74,8 mil. lei în același an. 
Acționar majoritar al compa‐
niei este Patricia Fiterman.  

Pe locul 3 s‐a situat Phinia 
Delphi România, cu un profit 
net de 47,3 mil. lei, urmată 
de Fiterman Pharma (locul 
4), producătorul de medica‐
mente obținând un profit net 
de 44,8 mil. lei în anul 2022.  

Pe locul 5 s‐a clasat 
Fermador (38,7 mil. lei), 
urmată de Antibiotice pe 
locul 6 (38,5 mil. lei), Attrius 
Developments pe locul 7 
(36,2 mil. lei), pe locul 8 a 
fost Iulius Holding (35,5 mil. 
lei), locul 9 Palas 1 (30 mil. 
lei), locul 10 Iulius Real 
Estate (25,5 mil. lei), locul 11 
Gazmir Iași (24 mil. lei), locul 
12 Omco România (23,6 mil. 
lei), locul 13 Urbioled (22,2 
mil. lei), locul 14 Ness 
România (22,2 mil. lei), iar pe 
locul 15 Petro Grup (21,6 mil. 
lei). (Florentina SANDU) 

TOP 15 companii ieșene, 
după valoarea profitului
l pe primele trei locuri sunt Antibiotice, Phinia și 

Rompak l omul de afaceri Iulian Dascălu are 4 firme 
în clasament, profitul cumulat, peste 142 milioane lei, 

fiind cât al primelor două companii la un loc 

Omul de afaceri Iulian Dascălu

Locul Compania Profit net 2023 (lei) Profit net 2022 (lei) Cifra de afaceri 2023 (lei)
1 Antibiotice SA 81.088.596 38.513.427 600.780.825
2 Phinia Delphi România 65.049.704 47.357.681 1.720.074.130
3 Rompak 53.902.443 20.282.861 232.816.294
4 Iulius Holding 49.809.603 35.520.313 2.018.082
5 Urbioled 46.384.002 22.208.499 183.404.736
6 Attrius Developments 44.334.858 36.222.736 243.550.581
7 Fermador 39.241.607 38.700.536 238.475.696
8 Brikston Construction Solutions 38.588.589 89.298.660 261.205.501
9 Lincor Trans 33.788.099 12.063.426 320.515.134

10 Apavital 33.046.067 10.036.313 381.392.045
11 Daroconstruct 32.386.161 15.151.821 315.546.481
12 Consys International 27.758.025 7.715.908 251.451.112
13 Conex Distribution 26.795.211 17.840.959 611.665.125
14 Palas 1 25.084.647 30.042.528 170.092.705
15 Iulius Management Center 23.554.030 21.225.054 135.277.661

Total 620.811.642 442.180.722 5.668.266.108
sursă date: Ministerul Finanţelor; listafirme.ro 
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Despre auditori și contabili 
(vs. IA) am făcut mai multe 
referiri în unele articole ale 
noastre recent apărute (ex.: 
https://www.ziaruldeiasi.ro/st
iri/robo‐auditori‐si‐robo‐con‐
tabili‐‐1652029.html). Ba, 
chiar, am abordat frontal și 
problematica auditorului în 
„ciocnirea cu inteligența 
artificială“, fiind de acord cu 
Brett Caraway (Universitatea 
din Toronto) că „Tehnologia 
încă nu a lăsat pe toată 
lumea fără loc de muncă, 
doar i‑a lăsat pe câțiva fără 
serviciu.“ De asemenea, am 
remarcat că atunci când e 
vorba despre auditul public 
extern (exercitat de Curtea de 
Conturi), avantajele legate de 
implementarea IA fiind cunos‐
cute, acestuia i s‐a imprimit 
deja o puternică tentă digitală. 
Suntem convinși că inteligența 
artificială (IA) are potențialul 
de a prelua cu succes 
activitățile repetitive, deschi‐
zând calea pentru o piață în 
care „robo‐auditorii“ și „robo‐
contabilii“ devin parte a 
realității.  

Deja, sectorul consultanței 
fiscale este confruntat cu 
întrebări fundamentale despre 
viitorul său: „Cât timp vor mai 
avea consultanții fiscali un 
rol dominant pe piață?“ Cu 
certitudine, soluțiile de IA vor 
fi utilizate pe diverse niveluri 
și în proporții variate. Deși o 
înlocuire completă a 
consultanților fiscali umani nu 
este previzibilă în viitorul 
apropiat, este esențial să 
înțelegem cum IA poate fi un 
aliat puternic, nu un concurent. 
Integrarea IA în consultanța 
fiscală nu este doar o opțiune, 
ci o necesitate pentru a 
rămâne competitiv și relevant 
în era digitală. Investiția în 
soluții IA poate transforma 
complet modul în care 
funcționează acest domeniu, 
oferind profesioniștilor instru‐
mentele necesare pentru a 
naviga cu succes prin complex‐
itatea fiscală a zilelor noastre.  

Dacă ne gândim la rolul 
transformator al IA în eficienti‐
zarea activităților fiscale, tre‐
buie avut în vedere că IA are o 
gamă vastă de aplicabilitate și 

poate aduce multiple beneficii, 
inclusiv eficientizarea procese‐
lor, reducerea timpului alocat 
anumitor sarcini și minimiza‐
rea erorilor umane. Este foarte 
important să analizăm cu 
atenție oportunitatea de a 
investi și adopta aceste soluții, 
pentru a lua decizii fundamen‐
tate privind aplicabilitatea lor 
în cadrul companiilor sau în 
domenii specifice precum 
consultanța fiscală și de busi‐
ness.  

Profesioniștii din acest sec‐
tor pot folosi soluțiile IA pen‐
tru a reduce activitățile mono‐
tone și pentru a se concentra 
pe analiza și identificarea 
celor mai bune strategii fiscale 
și de business pentru clienții 
lor. Un instrument IA bine 
implementat poate deschide 
noi perspective, complemen‐
tând cunoștințele, abilitățile 
analitice și experiența 
profesioniștilor într‐un dome‐
niu complex cum este fiscal‐
itatea. Pe măsură ce compani‐
ile și angajații se 
familiarizează cu tehnologia, și 
rezultatele pot crește semnifi‐
cativ. În sectorul consultanței 
fiscale, volumul imens de date 
și sarcinile repetitive sunt 
caracteristici definitorii. IA 
este deja utilizată pentru a 
automatiza o serie de 
operațiuni de rutină, contrib‐
uind la gestionarea volumului 
de muncă zilnic al 
specialiștilor în fiscalitate. 
Perspectivele automatizării 
includ verificarea automată a 
facturilor, analizarea foilor de 
calcul pentru alocarea corectă 
a cheltuielilor și chiar identifi‐
carea cheltuielilor permise 
pentru impozitul pe profit. Pe 
lângă aceste aplicații, IA poate 
sprijini companiile în detecta‐
rea tendințelor fiscale, optimi‐
zarea strategiilor și conformi‐
tatea cu reglementările.  

De asemenea, IA poate ajuta 
în dezvoltarea unor soluții per‐
sonalizate pentru clienți, 
bazate pe analiza datelor și 
predicțiile făcute de algoritmi 
avansați. Astăzi discutăm des‐
pre creșterea continuă a 
eficienței în munca de 
consultanță fiscală, într‐o 
profesie a cărei complexitate și 

importanță vor spori odată cu 
adoptarea soluțiilor de IA. Într‐
un context fiscal și de taxare 
global, dar și național, din ce în 
ce mai complicat, consultanții 
fiscali vor trebui să se ocupe 
de noi activități de raportare și 
analiză, pe lângă 
responsabilitățile lor actuale. 
Aici intervine rolul excepțional 
al soluțiilor IA. Transferarea 
sarcinilor repetitive și banale 
către soluțiile de tip IA, fie 
acestea dezvoltate intern de 
companii, fie prin adoptarea 
unor soluții deja existente, va 
elibera timp valoros pentru 
profesioniștii din domeniul fis‐
cal.  

Astfel, aceștia vor putea să 
se concentreze pe activități de 
strategie și dezvoltarea unor 
soluții cu valoare adăugată 
pentru clienți. Pentru a 
înțelege dacă respectivilor 
consultanților le este teamă de 
IA, trebuie analizată atitudinea 
generală a breslei față de 
această tehnologie și gradul de 
adoptare al acesteia. Este 
esențială educația continuă, 
pentru a evalua adecvat impac‐
tul IA prin programe de 
instruire care să ajute 
profesioniștii să înțeleagă mai 
bine tehnologia și să o inte‐
greze eficient în practica lor. 
Aproape sigur, IA va contribui 
semnificativ la reducerea tim‐
pului necesar obținerii rezul‐
tatelor, însă nu va diminua 
valoarea intervenției umane. 

Experții vor fi necesari pentru 
a valida și îmbunătăți soluțiile 
oferite de IA, asigurând astfel 
cele mai bune rezultate pentru 
clienți. Într‐un orizont de timp 
relativ scurt, costul livrării 
consultanței fiscale se va 
diminua, ceea ce va duce la 
„democratizarea“ serviciilor de 
consultanță. Un număr mai 
mare de potențiali clienți va 
avea acces la aceste servicii 
profesionale, ceea ce va crea 
noi piețe și segmente de 
clienți. Consultanții fiscali vor 
beneficia de aceste schimbări: 
deși câștigul pe unitatea de 
produs ar putea fi mai mic 
decât în prezent, vor apărea 
noi oportunități de profit 
datorită extinderii bazei de 
clienți și a accesului la piețe 
noi. Această expansiune va 
compensa scăderea costurilor 
prin volumul crescut de muncă 
și diversificarea serviciilor 
oferite.  

De aceea, integrarea IA în 
consultanța fiscală va trans‐
forma profund acest domeniu, 
sporind eficiența, reducând 
costurile și deschizând noi 
oportunități de afaceri. 
Educația continuă și adoptarea 
strategică a soluțiilor IA rămân 
cât se poate de importante  
pentru a valorifica pe deplin 
potențialul acestei tehnologii, 
asigurând astfel un viitor 
prosper pentru consultanții 
fiscali și clienții lor. (prof. univ. 
dr. Ionel BOSTAN)

Mătura IA prin preajma 
auditorilor, consultanților 

fiscali și a contabililor
O bună guvernanță 

corporatistă este esențială în 
evoluția unei companii, întru‐
cât implică implementarea de 
corporate compliance (politică 
de compliance), instituind o 
serie de reguli și principii ast‐
fel încât să existe un echilibru 
în cadrul de administrare prin 
care este controlată compania. 
Guvernanța corporativă în 
România are drept scop preve‐
nirea diferendelor care pot 
apărea între persoanele aflate 
în conducerea companiilor 
multinaționale, precum și între 
alte persoane din cadrul aces‐
tora. Instituirea unei politici 
interne de calitate poate avea 
efecte semnificative asupra 
evoluției activității companiei 
pe termen lung, astfel încât 
sesizările de compliance să fie 
gestionate într‐un mod efi‐
cient. 

Din ce în ce mai multe com‐
panii multinaționale abordează 
metoda de a apela la un avocat 
monitorizare legislație, un avo‐
cat compliance sau un avocat 
corporate care să analizeze 
guvernanța corporatistă, având 
posibilitatea de monitorizare a 
legislației de interes din difer‐
ite domenii. În funcție de ariile 
de activitate, pot fi analizate 
normele juridice din legislația 
privind mediul, legislația priv‐
ind apele, legea privind 
deșeurile, dreptul proprietății 
intelectuale, legea privind 
protecția solului, legea privind 
siguranța instalațiilor, legea 
construcțiilor, legea privind 
utilizarea energiei, legea priv‐
ind siguranța industrială, legea 
privind protecția împotriva 
incendiilor, legea privind 
siguranța electrică, legea mun‐
cii, legea privind protecția 
datelor, chiar și aspecte privi‐
toare la drept contractual sau 
drept administrativ. 

Politica de compliance  
Politica de compliance (cor‐

porate compliance) instituie 
principii și reguli care con‐
tribuie la desfășurarea 

eficientă a unei companii 
multinaționale, astfel încât să 
existe un management de con‐
formitate care să permită evi‐
tarea eventualelor conflicte de 
interese sau sesizări de 
compliance. Prin adoptarea 
unei astfel de politici de 
guvernanță corporatistă, se 
asigură o evoluție sigură a 
companiei multinaționale, o 
creștere a încrederii parteneri‐
lor contractuali, precum și 
creșterea investițiilor. Este 
important ca aceste companii 
să fie în conformitate cu regu‐
lile din România, întrucât, în 
caz contrar, pot exista 
consecințe neplăcute, respectiv 
aplicarea unor sancțiuni 
exigente pentru sesizările de 
compliance 

„În practică, s‑a dovedit a 
fi absolut esențială 
consultanța din partea unui 
avocat monitorizare 
legislație, unui avocat 
compliance sau unui avocat 
corporate în ceea ce privește 
guvernanța corporativă în 
România, întrucât poate oferi 
o analiză completă a aspecte‑
lor relevante, incluzând mon‑
itorizarea modificărilor legis‑
lative, evaluarea riscurilor și 
propunerea unor modalități 
de îmbunătățire a eficienței“, 
a declarat Avocatul 
Coordonator, Dr. Radu Pavel, al 
Societății Românești de 
avocatură Pavel Mărgărit și 
Asociații. 

În concluzie, în ceea ce 
privește conceptul de guver‐

nare corporativă pentru a 
exista un echilibru în conduce‐
rea și administrarea unei com‐
panii multinaționale în 
România, implementarea unei 
politici de compliance are rolul 
de a eficientiza activitatea 
companiei, precum și relațiile 
cu partenerii contractuali, 
determinând o dezvoltare pe 
termen lung a acesteia.  

Societatea de avocatură 
Pavel, Mărgărit și Asociații este 
una dintre societățile de 
avocatură de top din România, 
care furnizează servicii juri‐
dice de cea mai înaltă calitate. 
Toate informațiile relevante 
privind societatea de avocatură 
Pavel, Mărgărit și Asociații, se 
regăsesc pe portalul www.avo‐
catpavel.ro. l

Cum monitorizează 
companiile multinaționale 

schimbările legislative  
din România?

De la deschidere și pâ -
nă acum, MINA Pop-Up 
Iași a atras peste 
25.000 de vizitatori, 
demonstrând interesul 
și aprecierea publicului 
pentru experiențele 
imersive oferite de 
această ediție itinerantă 
a muzeului. Începând 
din această săptămână, 
curioșii se vor putea 
bucura de alte două 
premiere în cadrul 
evenimentului: 
expoziția „Gustav 
Klimt“, ce cuprinde 60 
de lucrări ale 
renuminutului pictor, 
dar și spectacolul 
„COSMOS - 
Descoperim tainele 
universului“. Alături de 
acestea două, va rula 
în continuare și 
spectacolul „Van 
Gogh“. Expoziția 
itinerată MINA Pop-up 
va fi prezentă în Palas 
Campus, din zona Sf 
Andrei, până pe 10 
septembrie.  

Spectacolul multimedia 
„Gustav Klimt“ cuprinde 60 
dintre lucrările renumitului 
pictor simbolist. Acesta oferă 
o călătorie prin „Epoca de 
Aur“, inspirată de stilul Art 
Nouveau și simbolurile bizan‐
tine. Lucrările, inclusiv 
„Doamna cu evantai“, „Săru‐
tul“ și „Doamna în Aur“, sunt 
aduse la viață într‐o 
producție audio‐vizuală reali‐
zată de studioul Aural Eye și 
producătorul muzical Alexei 
Țurcan. Gustav Klimt a fost 
unul dintre fondatorii Sece‐
siunii din Viena și a fost 
influențat de stilurile bizan‐
tine și est‐asiatice. 

„Cosmos ‑ Descoperă tai‑
nele universului“ este o 
producție proprie MINA, 
creată și regizată de studioul 
Les Ateliers Nomad, cu co‐
loana sonoră realizată de Ale‐
xei Țurcan. „Cosmos“ oferă o 
incursiune fascinantă în Sis‐
temul Solar, prezentând deta‐
lii despre fiecare planetă, stea 
și alte corpuri cerești. De la 
informații despre structura și 
caracteristicile fiecărei pla‐
nete, până la descoperirea 
undelor sonore produse de o 
gaură neagră, spectacolul 
este o sursă bogată de 
cunoștințe și inspirație. 

Biletul, care costă 40 lei 
pentru adulți și 30 lei pentru 
copii, asigură accesul la toate 
cele trei spectacole: „Gustav 
Klimt“, „Van Gogh“ și „COS‐
MOS ‐ Descoperim tainele 
universului“. Împreună, 
aceste show‐uri oferă o 
experiență de o oră. 

Duminică, 28 iulie, în ca‐
drul unui eveniment special 
organizat la MINA Pop‐up, în 
care a fost prezentat show‐ul 
imersiv „COSMOS – Descope‐
rim tainele universului“, a 
fost prezent și singurul cos‐
monaut român, Dumitru 
Dorin Prunariu. Acesta le‐a 
povestit celor curioși despre 
experiența sa, când a zburat 
în spațiul cosmic pe 14 mai 
1981 în cadrul misiunii Soiuz 
40, dar și despre descoperi‐
rile în domeniul spațial.  

MINA Pop‐Up este găzduit 
într‐un cort de 450 mp, cu 
proiecții 360°, amplasat în 
Palas Campus Iași pe strada 
Iancu Bacalu, la doar 10 mi‐
nute de ansamblul Palas și 
Palatul Culturii. Evenimentul 
continuă la Iași până pe 10 
septembrie, cu multiple spec‐
tacole imersive și instalații 
interactive. Biletele pentru 
MINA și MINA Pop‐Up sunt 

disponibile pe site‐ul oficial 
al muzeului. Pentru mai 
multe informații și detalii 
despre program, vizitați 
www.minamuseum.com/mi‐
napopup/. Parteneri princi‐
pali: George.BCR, Kaufland 
România. Parteneri secun‐

dari: Daikin și Epson. MINA 
Pop‐Up este găzduit de: Palas 
Campus Iași, Iulius Mall Cluj 
și Iulius Town Timișoara, 
centre de shopping, office și 
entertainment dezvoltate de 
compania IULIUS în cele trei 
orașe.

Două noi show-uri imersive pot fi văzute până pe 10 
septembrie, la MINA Pop-Up din Palas Campus: „Gustav 

Klimt“ și „COSMOS - Descoperim tainele universului“
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Consorțiul format din 
două companii americane, 
una italiană și una canadiană 
urmează să depună o ofertă 
pentru cel mai important 
contract privind proiectul 
Unităților 3 și 4 de la 
Cernavodă, negocierile cu 
Nuclearelectrica urmând să 
se încheie în septembrie și în 
octombrie să fie semnat con‐
tractul, a declarat, pentru 
AGERPRES, ministrul 
Energiei, Sebastian Burduja. 

„Suntem foarte bucuroși 
că consorțiul format din 
două companii americane, 
Flora și Sargent & Lundy, 
alături de Ansaldo din Italia 
și AtkinsRealis din Canada, 
avansează și urmează să 
depună o ofertă în curând 
pentru cel mai important 
contract din acest proiect. 
Ne așteptăm ca, până în 
septembrie, negocierile din‑
tre Nuclearelectrica și 
consorțiu să fie finalizate și 
să avem contractul semnat 
cel târziu în octombrie. 
După aceea nu va mai 
exista cale de întoarcere și 
vom livra Unitatea 3 în 
2031 și Unitatea 4 în 2032“, 
a spus ministrul. 

Oportunitate istorică 
pentru proiectul 

reactoarelor 3 și 4 de la 
Cernavodă 

Potrivit reprezentanților 
ministerului, este vorba des‐
pre contractul IPC (Inginerie, 
Procurare și Construcții). 
Referitor la programul 
nuclear, Burduja a subliniat 
că România se află în fața 
unei „oportunități istorice“, 
și anume să își dezvolte pro‐
priul program nuclear, imagi‐
nat în anii '70, cu tehnologie 
occidentală. 

„Vorbim de energie 
sigură, accesibilă și curată. 
Așadar, în contextul 
tranziției energetice pe 
termen mediu spre lung ‑ 
deoarece programele legate 
de energie nucleară au 
nevoie de timp ‑ energia 
nucleară este răspunsul“, a 
completat ministrul. 

Proiectul Unităților 3 și 4 
de la Cernavodă a primit în 
iulie opinia pozitivă a 
Comisiei Europene în ceea ce 
privește aspectele tehnice și 

de securitate nucleară. 
Proiectul este derulat de 
compania de proiect 
Energonuclear, deținută inte‐
gral de Societatea Națională 
Nuclearelectrica SA (SNN). 
Conform Nuclearelectrica, 
proiectul Unităților CANDU 3 
și 4 CNE Cernavodă este 
prevăzut în Proiectul de 
Strategie Energetică a 
României, precum și în 
Planul Național Integrat în 
domeniul Energiei și 
Schimbărilor Climatice, ca 
pilon al independenței ener‐
getice a României și al înde‐
plinirii țintelor de decarboni‐
zare asumate de România în 
calitate de Stat Membru UE. 

Care sunt etapele 
proiectului de la 

Cernavodă 
Etapa 1, cea actuală, 

reprezintă etapa 
pregătitoare, care a demarat 
prin capitalizarea și 
operaționalizarea companiei 
de proiect, Energonuclear 
S.A. și pe parcursul ei se vor 
contracta servicii de 
asistență tehnică, juridică și 
financiară, servicii de ingin‐
erie pentru actualizarea 
specificației tehnice de proc‐
urare, lansarea și atribuirea 
contractului de IPC (Inginer, 
Procurare și Construcții) pre‐
cum și realizarea de studii și 
evaluări necesare 
fundamentării unei decizii 
preliminare privind realiza‐
rea investiției. 

Etapa a doua a proiectu‐
lui (Lucrări Preliminare) 
constă în realizarea de 
lucrări preliminare din Faza 
1 a contractului de IPC 
(Inginer, Procurare și 
Construcții). În această etapă 
se vor derula lucrări de 
inginerie și analiză a piețelor 
privind furnizorii de echipa‐
mente și servicii necesare 
implementării proiectului, 
astfel încât la finalul acestei 
etape să se rafineze fezabil‐
itatea proiectului. La finalul 
acestei etape, se va reanaliza 
fezabilitatea Proiectului pe 
baza noilor indicatori 
tehnico‐economici și se va 
lua Decizia Finală de 
Investire, care va permite 
trecerea Proiectului în Etapa 
a 3‑a. Etapa a treia constă 
efectiv în realizarea lucrărilor 

în șantier de construcție, 
montaj și punere în 
funcțiune. 

Unitățile 3 și 4 de la 
Cernavodă completate de 

reactoarele mici 
modulare 

Pe tema energiei nucleare 
a vorbit și Jennifer Granholm, 
secretar al Energiei, 
Departamentul de Energie al 
SUA. Ea a spus săptămâna 
trecută pentru Agerpres că 
tehnologia funcționează și 
modelul de business al reac‐
toarelor modulare mici 
(Small Modular Reactors ‐
SMR) va funcționa în 
România. Următoarea fază a 
studiilor de inginerie specif‐
ice amplasamentului pentru 
proiectul reactoarelor mod‐
ulare mici de la Doicești a 

fost lansată la jumătatea 
săptâmănii trecute, această 
sursă de energie fără emisii 
de carbon urmând să con‐
tribuie la eliminarea treptată 
a activelor pe cărbune din 
România și o va poziționa 
drept un potențial centru al 
lanțului de distribuție SMR. 
Potrivit oficialului american, 
costurile proiectului vor fi 
stabilite de aceste studii esti‐
mate să dureze 13 luni. 

„Costurile sunt încă sub 
semnul întrebării, dar SUA 
vor să ajute, ținem la acest 
parteneriat și suntem 
recunoscători României că 
ni s‑a alăturat“, a punctat 
Jennifer Granholm, care a fost 
prezentă la a cincea reuniune 
a Parteneriatului pentru 
Cooperare Transatlantică în 
Energie și Climă de la 
București.  

Legat de faptul că proiec‐
tul SMR din Idaho a fost 

abandonat, oficialul american 
a explicat că în acel caz nu a 
fost vorba de probleme 
legate de tehnologie, ci de 
faptul că nu existau destui 
clienți concentrați. 

„Modelul de business nu 
a funcționat pentru acel loc, 
este o situație complet 
diferită aici. Tehnologia 
funcționează și modelul de 
business va funcționa“, a 
spus Granholm. 

La rândul său, ministrul 
român al Energiei, Sebastian 
Burduja, a apreciat că tehnol‐
ogia SMR „promite ceva, din‑
colo de proiectul în sine“. 

„România va avea pri‑
mele SMR din Europa, prob‑
abil din lume, va putea dez‑
volta un întreg lanț de 
aprovizionare pentru pro‑
iecte suplimentare din 
întreaga regiune. Este nor‑
mal ca primele șase module 
să coste mai mult decât 

următoarele șase, care, la 
rândul lor vor costa mai 
mult decât următoarele și 
tot așa. La Doicești nu vor‑
bim de un proiect pe un 
teren neexploatat, avem o 
fostă termocentrală pe 
cărbune, care seamănă cu 
cel puțin alte treizeci din 
regiune. Asta ne dă 
speranță că proiectul va fi 
multiplicat în aceste locuri“, 
a arătat ministrul român. 

Ce sunt reactoarele mici? 
Reactoarele modulare mici 

(SMR) sunt reactoare 
nucleare avansate care au o 
capacitate instalată de până 
la 300 Mwe/ reactor, ceea ce 
înseamnă aproximativ o 
treime din capacitatea unui 
reactor, de ordinul gigawati‐
lor. Un reactor modular mic 
NuScale are o capacitate 
instalată de 77 Mwe și poate 

fi utilizat în centrale de 4, 6 
sau 12 module, în funcție de 
necesități, conform 
Nuclearelectrica. În baza 
Acordului între SNN și 
NuScale, NuScale va sprijini 
Nuclearelectrica în evaluarea 
acestei tehnologii și, 
împreună, cele două compa‐
nii vor adopta măsurile pen‐
tru dezvoltarea reactoarelor 
modulare mici în Romania. 
Anul trecut, în iunie, 
Nuclearelectrica, NuScale 
Power, E‐INFRA, Nova Power 
& Gas, Fluor Enterprises și 
Samsung C&T Corporation au 
semnat un Memorandum de 
Înțelegere pentru a colabora 
în vederea implementării 
centralelor NuScale VOYGR în 
Europa Centrală și de Est și 
în România.  

Încă 10.000 MW  
vor veni din energie 

solară și eoliană  
România va avea, în 

următorii trei, până la cinci 
ani, cu 10.000 de MW ener‐
gie solară și eoliană în plus 
față de cât are în prezent și 
3.500 MW în centrale pe 
gaze modernizate, a declarat 
ministrul Energiei, Sebastian 
Burduja, la reuniunea 
ministerială organizată în 
cadrul reuniunii 
Parteneriatului pentru 
Cooperare Transatlantică în 
Energie și Climă (P‐TECC). 

„Acum, energia este în 
centrul vieților noastre. 
Literalmente, alimentează 
viața noastră de zi cu zi. 
Este vorba despre prosperi‑
tate și standarde de viață. 
Este vorba despre competi‑
tivitatea economică. Este 
vorba despre direcția în 
care mergem ca lume 
liberă. Și acum avem 
această întrebare, foarte 
dificilă, cum vom realiza 
securitatea și competitivita‑
tea și vom proteja și 
mediul? Pot să vă spun 
puțin despre ce a făcut 
România, și primul lucru pe 
care ne‑am bazat a fost 
injectarea unei mari sume 
de bani cu ajutorul UE și al 
partenerilor noștri în secto‑
rul energetic. Și cifrele sunt 
uimitoare. În următorii trei 
până la cinci ani, vom avea 
mai mult de 10.000 de 
megawați de energie solară 

și eoliană, în plus față de 
cât avem deja. Vom avea 
3.500 de MW în centrale pe 
gaz modernizate. Am inves‑
tit deja 1,5 miliarde de euro 
în bani de grant în rețelele 
noastre“, a spus Burduja. 

Inovația din domeniul 
energiei nucleare 

Acesta a adăugat că 
România acordă atenție și 
inovației, iar ziua reuniunii 
Parteneriatului pentru 
Cooperare Transatlantică în 
Energie și Climă marchează 
un reper important, deoarece 
proiectul reactorului mod‐
ular mic de la Doicești intră 
într‐o nouă fază, cea a studiu‐
lui de fezabilitate, la sfârșitul 
căreia se va lua decizia finală 
de investiție. 

„Sunt foarte mândri de 
compania noastră, 
Nuclearelectrica, pentru că 
a fost în fruntea acestui 
efort. Sunt mândru de com‑
pania românească Nova, 
care este partener în 
RoPower, compania de pro‑
iect. Și sunt mândru de 
Nuscale și Fluor, companiile 
americane implicate, pen‑
tru că urmăresc ceea ce ar 
putea fi elementele 
esențiale pentru rezolvarea 
multor provocări. De fapt, 
este o metaforă frumoasă, 
reconversia unei vechi cen‑
trale pe cărbune care a fost 
demolată pentru a face loc 
acestei centrale moderne, 
un miracol al ingineriei 
moderne, centrala cu reac‑
toare modulare mici. Și 
dacă totul decurge conform 
planului, în 2029, poate 
2030, eu sper că în 2029, 
vom avea primul SMR, cred, 
în Europa, posibil în lume. 
Nu ne temem de provocări. 
Le îmbrățișăm. (...) În con‑
cluzie, dacă ne uităm la 
istoria lumii, inovația și 
știința și sectorul energetic, 
dacă studiem viețile mari‑
lor minți precum Thomas 
Edison și Nikola Tesla și 
mulți alții, există o 
trăsătură comună care îi 
unește pe toți. Și într‑
adevăr, cred că aceasta este 
curajul, curajul de a visa și 
curajul de a urmări lucruri 
pe care umanitatea nu le‑a 
mai făcut niciodată“, a punc‐
tat ministrul Energiei. l

Proiectul reactoarelor 3 și 4 de la 
Cernavodă intră în linie dreaptă 
l ministrul Sebastian Burduja anunță că în octombrie va fi semnat contractul pentru Unitățile 3 și 4 de la Cernavodă l acum se 
poartă negocieri cu două companii americane, una italiană și una canadiană l livrarea unităților ar urma să fie finalizată în 2032

Rezervările pentru pache‐
tele turistice de iarnă au cres‐
cut în această perioadă cu 
10% față de anul trecut, iar 
ofertele de vacanță în 
destinațiile din România sunt 
cu 10 ‐ 20% mai ieftine față 
de prețurile standard ale 
pachetelor turistice, arată 
datele unui turoperator de pe 
piața locală de turism. 

„În această perioadă a 
început programul 
«Înscrieri Timpurii» pentru 
achiziționarea de pachete 
turistice în sezonul de iarnă, 
în România. Gradul de 
interes pentru rezervarea 
pachetelor de iarnă este în 
creștere cu aproximativ 
10% față de anul trecut. 
Ultimii ani au demonstrat că 
vânzările tip «Înscrieri 
Timpurii» sunt un instru‑
ment ideal pentru ca turiștii 
români să‑și poată 
achiziționa din timp, de la 
agențiile de turism, vacanțe 
în destinațiile preferate din 
România, oferte cu 10 ‑ 20% 
mai mici față de prețurile 
standard ale pachetelor 
turistice“, conform unui 

comunicat transmis de Bibi 
Touroperator. 

Cele mai căutate destinații 
pentru pachetele de 1 
Decembrie, Crăciun și 
Revelion sunt cele balneo din 
Băile Felix sau Călimănești 
Căciulata și stațiunile mon‐
tane de pe Valea Prahovei, 
Sinaia și Predeal. Destinațiile 
rurale oferă turiștilor obi‐
ceiuri și tradiții populare 
autentic românești, pachetele 
pentru Sărbători fiind epui‐
zate încă din primăvară, cere‐
rea pentru aceste vacanțe 
fiind în continuă creștere. 

„Românul înțelept își face 
vara sanie. Așa se întâmplă 
și în turism. Cele mai atrac‑
tive oferte sunt rezervate și 
cu 6 luni înainte, imediat ce 
apar pe piață. Ne bucurăm 
să vedem noi investiții în 
hoteluri de calitate și în 
zona de munte și balneo! 
Aceste investiții sunt stimu‑
late și de voucherele de 
vacanță, o politică 
multianuală de succes ce 
încurajează păstrarea bani‑
lor turiștilor în țară“, a 
declarat Adrian Voican, 

președinte Bibi Group 4 
Travel, citat în comunicat. 

Față de anul trecut, turiștii 
vor avea posibilitatea de a se 
relaxa în hoteluri noi de 4 și 5 
stele din Parcul Natural 
Bucegi, Băile Felix, Brașov, 
inclusiv în primul hotel de 
lanț internațional din Poiana 
Brașov. De asemenea, au la 
dispoziție un nou aquapark cu 
apă termală în Băile 1 Mai și 
noi amenajări ale pârtiilor de 
schi pe Valea Prahovei. În 
Predeal, în cadrul unui lanț 
hotelier de top, se 
construiește o nouă piscină 
exterioară infinity, cu apă 
încălzită, pentru a putea fi 
folosită și pe timpul sezonului 
rece. 

De asemenea, de un interes 
aparte se bucură Târgurile de 
Crăciun din țară, în special 
cele din Sibiu, Cluj, Craiova și 
Brașov, programele tip city 
break câștigând în ultimii ani 
o cotă de piață din ce în ce 
mai mare din totalul 
vacanțelor de iarnă. Potrivit 
sursei citate, pentru 
sărbătorile de iarnă, tarifele 
n‐au suferit majorări semnifi‐
cative față de anul trecut, 
creșterea fiind în medie cu 
5%, însă există și hoteluri 
care n‐au mărit deloc 
prețurile. 

Astfel, tariful unui pachet 
de 4 nopți pentru Crăciun în 
Băile Felix la un hotel de 4 
stele, cu pensiune completă, 
cină festivă, prânz tradițional 
și băuturi alcoolice incluse la 
mese și acces la aquapark, la 
piscinele cu apă termală și la 

spa, este de 1.785 
lei/persoană/sejur. Tot de 
Crăciun, pentru un pachet de 
3 nopți de această dată, în 
Poiana Brașov, la un hotel de 
3 stele, cu demipensiune, cină 
festivă tradițională, pomana 
porcului și divertisment, 
prețul este de 2.204 
lei/persoană/sejur. 

Prețul unui pachet de 4 
nopți de Revelion în Băile 
Felix este de 3.097 
lei/persoană/sejur, cu pensi‐
une completă, băuturi alcool‐
ice incluse, cină festivă, carna‐
val, acces la piscinele cu apă 
termală, aquapark, facilități 
spa. Tot de Revelion și tot 
pentru pachete de 4 nopți, de 
această dată, pe Valea 
Prahovei, în Sinaia, la un hotel 
de 4 stele situat în centrul 
stațiunii, tariful este de 3.474 
lei/persoană/sejur cu demi‐
pensiune, brunch, cină festivă, 
muzică live și invitați 
surpriză. 

„Așa cum s‑a putut 
observa din anii trecuți, vou‑
cherele de vacanță au repre‑
zentat un real ajutor oferit 
de stat pentru cei care 
doresc să‑și petreacă 
vacanțele în România, spri‑
jin real pentru turismul 
intern. Până în acest 
moment, 30% din totalul 
vacanțelor în România au 
fost achiziționate prin inter‑
mediul voucherelor de 
vacanță, la nivel național 
aproximativ 95% dintre cele 
emise anul trecut fiind deja 
decontate“, se mai 
menționează în comunicat. l

Vă gândiți la vacanța de iarnă? 
Acum este momentul potrivit să 
achiziționați un pachet turistic 
l agențiile de turism susțin că persoanele care cumpără vara pachete 

turistice pentru perioada de iarnă pot economisi până la 20% Vânzările online în 
România au crescut cu peste 
9%, în primul semestru din 
2024 comparativ cu aceeași 
perioadă a anului anterior, 
reiese dintr‐o analiză de spe‐
cialitate, publicată de o 
platformă locală de soluții 
Saas pentru e‐Commerce. 

Potrivit datelor centrali‐
zate de MerchantPro, dinam‐
ica pozitivă se datorează, în 
principal, evoluției din al 
doilea trimestru, când s‐a 
înregistrat o creștere în 
vânzări de peste 12%. Din 
punct de vedere al 
numărului de comenzi pla‐
sate de clienți, în prima 
jumătate a acestui an, 
creșterea rămâne stabilă, 
similară valorii din 2023, 
respectiv de plus 6,71%. În 
perioada aprilie‐iunie 2024, 
magazinele care activează în 
platforma MerchantPro au 
înregistrat o majorare de 
12% în valoarea totală a 
bunurilor vândute, față de 
același interval din 2023 . 

De asemenea, numărul 
comenzilor a crescut cu 7%, 
iar valoarea medie a acestora 
a înregistrat un salt de 
aproape 5%, la 54 de euro. 
Raportat la primul trimestru 
din 2024, creșterile au fost 
de 6% atât ca număr de 
tranzacții, cât și ca nivel al 
veniturilor, valoarea medie 
rămânând similară celei din 
primele trei luni ale anului 
precedent, de 53 de euro. 
Analiza pe segmente 
evidențiază contracții ușoare 
sau creșteri moderate pe seg‐
mentele principale, față de 
aceeași perioadă din 2023. 

Pe ansamblu, numărul de 
comenzi pe segmentul 
„Farmaceutice și Îngrijire 
personală“ a urcat cu 20%, în 
timp ce vânzările efective au 
crescut cu peste 30%. 

Totodată, numărul comen‐
zilor de „Articole Sportive“ și 
„Electronice“ s‐a menținut 
stabil, iar domeniile „Fashion 
și Home&Deco“ au înregistrat 
o ușoară scădere. În același 
timp, la „Articole copii“ veni‐
turile au crescut cu peste 8%, 
în timp ce numărul comenzi‐
lor s‐a menținut constant, 
creșterea fiind susținută de 
dinamica valorii medii a 
comenzii. „Automatizarea și 
Inteligența Artificială, fide‑
lizarea clienților, diversifi‑
carea modelelor de busi‑
ness și concurența crescută, 
printre principalele 

tendințe și provocări care 
caracterizează piața locală 
de e‑commerce în prima 
jumătate a anului. 
Perspectivele de dezvoltare 
a pieței sunt susținute de 
dinamica reală din prima 
parte a anului. Piața de 
eCommerce din România 
continuă să crească, 
alimentată de accesul la 
digitalizare și de creșterea 
veniturilor populației tinere 
și nativilor digitali, dar 
comerțul electronic a ajuns 
la vârsta maturității. 
Creșterile de la an la an 
sunt moderate, iar 
concurența crește perma‑
nent, în special de la 
concurenți internaționali 
puternici, atât branduri din 
UE sau, în ultimele 12 luni, 
jucătorii din zona non‑UE 

precum Shein sau Temu, a 
căror ascensiune este 
accelerată la nivel global“, 
estimează specialiștii. 

MerchantPro este un pro‐
iect al companiei ShopMania 
Net, care se adresează antre‐
prenorilor din eCommerce 
din România și Europa, prin 
funcționalități competitive de 
eCommerce, servicii profe‐
sioniste de suport și soluții 
personalizate, adaptate 
necesităților specific de dez‐
voltare. La începutul anului 
2024, Merchant Pro a lansat 
eCommerce Insights 2024, o 
analiză vastă sub forma unui 
raport‐ radiografie a pieței 
locale de eCommerce, cu 
detaliere a contextului și 
tendințelor, dar și predicții și 
opinii de la lideri din indus‐
trie. l

Piața locală de e-Commerce a 
avansat cu 9%, în primul semestru 
l creșterea cea mai importantă a putut fi întâlnită în trimestrul al doilea 
l se observă un salt al vânzărilor pe segmentul „Farmaceutice și Îngrijire 

personală“ și o frânare în domeniile „Fashion și Home&Deco“
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Pentru antreprenorul 
ultrabogat Bassim Haidar, 
locuirea la Londra a devenit o 
răsfăț scump, pe care nu îl 
mai poate justifica. În timp ce 
noul prim‐ministru britanic 
Keir Starmer se stabilește în 
Downing St nr. 10, Haidar 
caută locuințe în Grecia și 
Monaco, pentru că o propun‐
ere de modernizare a siste‐
mului de impozitare va trans‐
forma Marea Britanie într‐o 
zonă „interzisă“ pentru cei 
bogați, spune el. 

Starmer afirmă că reforma 
va face sistemul fiscal al 
Marii Britanii mai echitabil și 
va strânge fonduri pentru 
serviciile publice întinse. 
Deși susține unele reforme, 
Haidar consideră că 
modificările propuse ar 
putea dăuna economiei dacă 
proprietarii de afaceri 
internaționali aleg să 
părăsească Marea Britanie 
sau să evite să se mute aici, 
subminându reputația țării 
de incubator pentru firmele 
în curs de dezvoltare. 

Mărul discordiei îl 
constituie veniturile 
generate în afara UK 
Guvernul conservator, 

recent înlăturat, a schițat pla‐
nuri surpriză, în martie, pen‐
tru a elimina treptat regimul 
fiscal „non dom“, vechi de 
secole, din Marea Britanie, 
care scutește persoanele 
bogate de a plăti impozit pe 
veniturile obținute în 
străinătate. Dar, în perioada 
premergătoare câștigării 
alegerilor din 4 iulie, partidul 
laburist de stânga al lui 
Starmer a promis să elimine, 
de asemenea, scutirile per‐
manente pe care „non doms“, 
persoane născute în afara 
Regatului Unit, le‐ar putea 
obține dacă pun activele din 
afara Regatului Unit într‐un 
trust, în termen de 15 ani de 
la mutarea în Marea Britanie. 

Acum după revenirea 
laburiștilor la putere, Haidar 
vrea ca Starmer și ministrul 
de finanțe Rachel Reeves să 
regândească aceste planuri și 
să le înlocuiască cu o nouă 
taxă anuală, de șase cifre, 
pentru persoanele cu o avere 
netă de peste 5 milioane de 
lire sterline (6,52 milioane de 
dolari). Haidar estimează că 
o taxă de 150.000 de lire 
sterline ar putea strânge încă 
4 miliarde de lire sterline pe 
an pentru guvern, sporind 
cuferele statului fără a 
declanșa un exod al celor 
bogați în afara țării. 

„Ideea că Marea Britanie 
este pur și simplu prea 
bună pentru a pleca de aici 
este incorectă“, a declarat 
Haidar, cetățean libanez, 
născut în Nigeria, în vârstă 
de 53 de ani, pentru Reuters. 
„Este nedrept să fii impozi‑
tat atât de puternic pe 
bogăția generată în afara 
Marii Britanii, poate cu ani 
înainte ca oamenii să se 
mute în Marea Britanie, 
este nedrept“, a spus el, 
îndemnând guvernul să se 
așeze cu milionarii mobili la 
nivel global și să discute des‐
pre reformele fiscale despre 
care, a spus el, ar putea pune 
în pericol locurile de muncă 
din Marea Britanie. 

Schimbarea sistemului 
de impozitare ar afecta 

20.000 de oameni 
Organizații precum 

Patriotic Millionaires UK 
militează, de asemenea, pen‐
tru a introduce taxe anuale 
asupra averii pentru cei 
superbogați. Stabilirea unui 
impozit de 2% la un prag de 
10 milioane de lire pe an ar 
afecta aproximativ 20.000 de 
oameni, dar ar strânge până 
la 24 de miliarde de lire pe 
an potrivit estimărilor grupu‐
lui. Firmele de investiții, 
administratorii de avere și 

bancherii care furnizează 
servicii financiare pentru 
aproximativ 70.000 de per‐
soane din Marea Britanie cu 
statut de „non‐dom“ sunt în 
alertă maximă pentru 
momentul în care ar putea 
începe reforma fiscală 
istorică. 

Guvernul laburist 
consideră că poate strânge 
încă 5 miliarde de lire pe an 
prin combaterea evaziunii 
fiscale interne. E mai dificil 
să evaluezi cât de mult s‐ar 
putea strânge prin modifica‐
rea avantajelor fiscale pentru 
trusturile offshore. 

„Nu este posibil să se 
măsoare direct cât de multe 
venituri din străinătate au 
persoanele non‑dom care 
utilizează baza de remitere 
și, prin urmare, care este 
baza de impozitare 
potențială“, a spus Institutul 
independent de Studii 
Fiscale, într‐un raport publi‐
cat în martie. 

Taxa de succesiune a gen‐
erat 2,1 miliarde de lire ster‐
line între aprilie și iunie, cu 
83 de milioane de lire ster‐
line mai mult decât în   aceeași 
perioadă a anului trecut, au 
arătat datele autorităților fis‐
cale din Marea Britanie pub‐
licate în această săptămână. 
Marea Britanie are aproxima‐
tiv 37.000 de persoane non‐
dom care optează pentru a fi 
impozitate pe „bază de 
remitere“. Aceasta înseamnă 
că impozitele din Regatul 
Unit nu sunt percepute pen‐
tru veniturile din străinătate 
sau câștigurile de capital 
decât dacă sunt remise în 
Regatul Unit. 

Amenințările celor  
bogați nu sunt noi 

Potrivit IFS, acești oameni 
au plătit colectiv aproximativ 
6 miliarde de lire sterline prn 
impozitul pe venit din 
Regatul Unit, contribuțiile la 

asigurările naționale și impo‐
zitul pe câștigurile de capital, 
în 2020‐21. Amenințările 
celor bogați de a renunța la 
regimurile fiscale nepriete‐
noase sunt departe de a fi 
noi, iar unii consilieri de 
avere susțin că statutul 
Londrei ca oraș divers din 
punct de vedere cultural, cu 
școli de talie mondială, îi va 
convinge în cele din urmă pe 
cei înstăriți să accepte. 

Dar dorința de a‐și proteja 
averea familiei pentru 
generațiile viitoare a depășit 
cu mult inconvenientul de a 
se muta în altă țară, a spus 
Haidar. Este probabil ca 
Marea Britanie să piardă 
aproape unul din șase din 
milionarii săi în dolari ameri‐
cani până în 2028, conform 
Raportului UBS Global 
Wealth pentru 2024, publicat 
la începutul acestei luni. 
Banca elvețiană a citat 
numărul mare de super‐
bogați din Marea Britanie, 
implicațiile războiului Rusia‐
Ucraina și efectul mai mic al 
deciziei Marii Britanii de a‐și 
elimina avantajele fiscale 
„non dom“ drept motive pen‐
tru scăderea puternică. UBS a 
estimat că numărul de mil‐
ionari în dolari din Marea 
Britanie va scădea cu 17%, 
până la aproximativ 2,5 mil‐
ioane, în 2028. În schimb, 
totalul milionarilor în dolari 
din Statele Unite și Franța a 
fost prognozat să crească cu 
16% până în 2028, în 
Germania cu 14%, în Spania 
cu 12% și în Italia cu 9%. În 
raportul său din martie, IFS a 
spus că există „doar dovezi 
limitate cu privire la modul 
în care persoanele non‑dom 
ar răspunde la taxe mai 
mari“. 

Propunerile de înăsprire a 
lacunelor fiscale de care 
beneficiază cei bogați vin pe 
măsură ce autoritățile de 
reglementare financiare din 
Marea Britanie își dublează 

eforturile pentru a face 
Marea Britanie mai atractivă 
pentru companiile și investi‐
torii globali. 

Se caută destinații mai 
prietenoase din punct de 

vedere fiscal 
Săptămâna trecută, 

Financial Conduct Authority 
din Marea Britanie a 
dezvăluit o reînnoire a reguli‐
lor de listare corporativă 

menită să atragă proprietarii 
de firme private 
promițătoare să se listeze la 
bursa din Londra. Dar Haidar 
a anulat planurile de a‐și lista 
firma de servicii financiare 
Optasia în Marea Britanie și a 
început discuții cu locații 
alternative de listare, în țări 
cu regimuri fiscale mai favo ‐
rabile. 

„Dacă cei care sunt deja 
aici caută acum să plece, 
cum poți să începi să atragi 

alții noi, când noul sistem 
este setat să fie și mai puni‑
tiv?“ a spus el. 

David Lesperance, direc‐
torul general al firmei de 
consultanță fiscală 
Lesperance & Associates, a 
declarat pentru Reuters că 
guvernul nu ar trebui să sub‐
estimeze ușurința și ritmul 
cu care familiile bogate ar 
putea părăsi Regatul Unit și 

modul în care țări precum 
Dubai și Singapore se 
străduiesc să le atragă. 
Câțiva dintre clienții săi se 
gândeau la mutarea în 17 
jurisdicții fiscale alternative, 
inclusiv Irlanda, Malta și 
Portugalia. 

„Bogăția nu mai stă 
nemișcată. Nu trebuie. 
Gâștele aurii au aripi și vor 
zbura“, a spus el. l

Antreprenorii ultrabogați amenință că vor părăsi 
Marea Britanie din cauza sistemului de impozitare  
l propunerea de modernizare a sistemului de impozitare va transforma Marea Britanie într-o zonă „interzisă“ pentru cei bogați, susțin unii oameni de afaceri

Operatorul feroviar ger‐
man Deutsche Bahn a 
anunţat că intenţionează să 
renunţe la 30.000 de 
angajaţi, sau aproximativ 9% 
din forţa sa de muncă, după 
ce investiţiile masive pentru 
repararea reţelei sale ferovi‐
are, grevele şi vremea 
nefavorabilă au dus la pier‐
deri semestriale nete de 1,2 
miliarde de euro, transmit 
DPA şi Reuters. 

Reducerile de personal 
vor fi realizate în următorii 
cinci ani şi vor fi afectaţi mai 
ales angajaţii din sectorul 
administrativ, a anunţat 
directorul financiar Levin 
Holle, în timp ce anul acesta 
vor desfiinţate aproximativ 
1.500 de locuri de muncă. 
Compania germană se 
aşteaptă în acest an la un 
profit înainte de dobânzi şi 
taxe (EBIT) de aproximativ 
un miliard de euro, după ce 
în martie previzionase peste 
un miliard de euro. Veniturile 
ar urma să fie în linie cu cele 
de anul trecut, 45 miliarde de 
euro, cu două miliarde de 
euro mai puţin decât prog‐
noza anterior. În primul 
semestru din 2024 Deutsche 
Bahn a raportat pierderi nete 
de 1,2 miliarde de euro, în 

timp ce a investit patru mil‐
iarde de euro în reţeaua sa 
feroviară şi în servicii, o 
creştere de 35% faţă de anul 
trecut. 

Starea căilor ferate din 
Germania a ajuns în atenţia 
internaţională în timpul tur‐
neului Euro 2024, fanii plân‐
gându‐se de trenurile aglom‐
erate şi perturbările apărute 
în timpul călătoriei. Chiar 
dacă operatorul de stat 
Deutsche Bahn a cumpărat 
sute de trenuri moderne de 
mare viteză ICE în ultimii ani, 
multe tronsoane de cale 
ferată, macazuri şi alte infras‐
tructuri au nevoie de 
reparaţii sau modernizări. 
Datoria companiei se ridică 
la 33 miliarde de euro, dar 
Deutsche Bahn se aşteaptă să 
primească de la Guvern 
rambursări de miliarde de 
euro, conform noului pro‐
gram de sprijin pentru plăţi 
anticipate pe rutele renovate. 

„Această finanţare va 
avea impact asupra numer‑
arului şi profitului în 
semestrul doi din 2024“, a 
afirmat directorul general 
Richard Lutz, fără a preciza 
suma exactă pe care o 
aşteaptă. l

Gigantul 
feroviar 

Deutsche Bahn 
va concedia 9% 
din forţa sa de 

muncă 
l compania germană a 

înregistrat pierderi semestriale 
nete de 1,2 miliarde de euro

Constructorii chinezi de 
automobilele electrice se 
extind în Europa pentru a 
diminua impactul tarifelor 
vamale destinate să le reducă 
avantajul competitiv pe par‐
tea de preț, în raport cu 
producătorii auto tradiționali 
din regiune care se confruntă 
cu numeroase probleme, 
transmite Bloomberg. 

Barcelona este locul unde, 
în curând, modelul electric 
Omoda E5 va fi produs de 
grupul chinez Chery 
Automobile Co. În Polonia, 
producătorul chinez 
Leapmotor asamblează mod‐
elul citadin T03. În paralel 
gigantul chinez BYD Co. și‐a 
anunțat planul de a construi 
propria sa uzină în Ungaria și 
posibil o a doua facilitate de 
producție în Turcia, iar un alt 
producător chinez, Zeekr, 
analizează posibilitatea de 
produce automobile la uzi‐
nele din Europa deținute de 
grupul mamă Geely. 

Cum pot face față 
producătorii locali 

automobilelor chineze 
Made din Europa 

Sosirea constructorilor 
auto chinezi de automobile 
electrice reprezintă un risc 
pentru giganții auto 
europeni, care nu au altă ale‐
gere decât să încheie parte ‐
neriat și să facă loc pentru 
noii rivalii, în condițiile în 
care trebuie să își închidă o 
parte din propriile lor 
facilități de producție pentru 
a se ajusta la încetinirea 
vânzărilor la nivel global. 
Până la finele acestui an, 
constructorul chinez Chery 
speră să demareze producția 
la o fostă uzină Nissan Motor 
Co din apropiere de 
Barcelona. De asemenea, 
Chery caută posibile locații 
pentru a doua facilitate din 
Europa. „Suntem hotărâți să 
mergem înainte cu 
operațiunile noastre în 
Europa, pe termen scurt, 
mediu și lung“, a declarat 

președintele Chery Europe, 
Charlie Zhang. 

Chery și partenerul Ebro 
mizează pe o producție de 
150.000 de autoturisme pe 
an la uzina de la Barcelona, a 
spus Charlie Zhang la o zi 
după ce Comisia Europeană a 
anunțat tarife vamale supli‐
mentare la importurile de 
automobile electrice chineze. 
În plus, Zhang a spus că 
Chery vrea să pună la punct 
și echipe locale de cerce‐
tare&dezvoltare, producție și 
distribuție astfel încât „să 
devenim o adevărată com‑
panie europeană“. Uzina de 
la Barcelona va asambla 
automobile pe baza de kit‐uri 
de tip CKD, potrivit Chery. În 
mod normal, astfel de vehi‐
cule sunt făcute în locațiile 
ieftine, dezmembrate și apoi 
reasamblate mai aproape de 
locul unde sunt vândute. 
Procesul, unul obișnuit în 

industria auto, va permite 
Chery să evite tarifele UE 
care se aplică pentru autotu‐
rismele finite. 

Chiar dacă producătorii 
chinezi de automobile elec‐
trice controlează mai puțin 
de 10% din piața din 
Europa, regiunea este cea 
mai lucrativă piață pentru 
firme precum Nio Inc. și 
Xpeng Inc., care au trecut 
rapid de la expansiunea de 
pe piețele locale la 
supracapacități. Firmele chi‐
neze trebuie să găsească o 
soluție prin care să evite tar‐
ifele europene, dacă vor să 
evite sacrificarea profiturilor 
sau majorarea prețurilor 
plătite de clienți. Potrivit 
analiștilor de la 
BloombergNEF, marja de 
profit a constructorului chi‐
nez SAIC pentru un automo‐
bil electric de tip MG4 ar 
putea scădea de la 25% până 

la 1%. O parte din efectele 
tarifelor ar putea fi compen‐
sate prin majorarea 
prețurilor, sau dacă prețurile 
bateriilor vor continua să 
scadă un alt domeniu unde 
firmele chineze și‐au devan‐
sat competitorii europeni. 

Profitul adus de un 
automobil proiectat în 
China, dar fabricat în 

Europa 
Analiștii de la Jefferies 

estimează că automobilele 
electrice Leapmotor asam‐
blate în Polonia pe bază de 
kit‐uri vor genera un profit 
brut de aproximativ 3.200 de 
euro pentru fiecare automo‐
bil. Însă acest profit scade 
până la aproximativ 1.000 de 
euro pentru vehiculele 
importate, pe baza impactu‐

lui estimat al noilor tarife. 
Un beneficiu suplimentar 
pentru regiune este acela că 
producția realizată în 
Europa „poate atrage 
producătorii de compo‑
nente“, subliniază Ganyi 
Zhang, analist la platforma 
de logistică Upply. 

Există și mai mult loc pen‐
tru parteneriate, în contextul 
presiunilor pe partea de cos‐
turi, inclusiv noile tarife 
europene, susține analistul 
Citigroup, Harald Hendrikse.  

„Toți europenii vor pro‑
duce în curând un anumit 
tip de automobile chinez, 
fie în China fie în Europa“, 
subliniază Hendrikse.  

Unele guverne urmăresc 
cu atenție încercările de a 
aduce automobile chineze în 
UE. În luna iunie, Autoritatea 
pentru concurență din Italia 
a amendat firma DR 
Automobiles cu șase mil‐

ioane de euro, după ce a des‐
coperit că firma a etichetat 
în mod ilegal vehicule de la 
producători chinezi, inclusiv 
de la Chery, drept produse în 
Italia. DR Automobiles a 
anunțat că are de gând să 
conteste amenda în 
condițiile în care vehiculele 
respective sunt pre‐asam‐
blate în China doar în 
proporție de 60%‐70%. 

„Este logic ca țări pre‑
cum Italia să fie îngrijorate 
de păstrarea locurilor de 
muncă și monitorizează cu 
atenție ce se întâmplă pe 
piețele interne“, spune 
Alexandre Marian, partener 
la AlixPartners. Cu toate 
acestea, Alexandre Marian se 
așteaptă ca firmele chineze 
să continue să se extindă în 
Europa, posibil prin 
achiziționarea de uzine pe 
care producătorii locali vor 
să le vândă sau închidă. l

Automobilele electrice chineze 
Made in Europe, o nouă amenințare 

pentru constructorii din zonă 
l producătorii din China aleg să producă automobilele electrice în Europa pentru a evita impactul tarifelor vamale

Bassim Haidar
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Regele Charles al III‐lea al 
Marii Britanii este pe cale să 
primească o majorare 
extraordinară a veniturilor 
sale, de 45 de milioane de 
lire sterline (58 de milioane 
de dolari), după ce profitul 
Crown Estate, compania care 
administrează proprietățile 
coroanei britanice, s‐au 
dublat, potrivit datelor ofici‐
ale, citate de CNBC. 
Profiturile Crown Estate –din 
care o parte finanțează mon‐
arhia – au crescut cu 148%, 
de la 443 de milioane de lire 
sterline în 2022‐2023 la 1,1 
miliarde de lire sterline (1,4 
miliarde de dolari) în 2023‐
2024, a arătat miercuri un 
raport anual. 

Aceste profituri extraordi‐
nare înseamnă că Grantul 
Suveran finanțat de contrib‐
uabili, care sprijină îndatori‐
rile oficiale ale familiei regale 
conduse de Regele Carol, va 
crește cu peste 50%, de la 
86,3 milioane de lire sterline 
în 2024‐2025 la 132 de mil‐
ioane de lire sterline (171 de 
milioane de dolari) în 
următorul an.  

Monarhia primește în 
prezent 12% din 

profiturile Crown Estate 
Crown Estate, portofoliul 

național de terenuri istorice 
și comerciale, este deținut de 
monarhul britanic, dar este 
administrat independent, iar 
veniturile sale sunt date 
guvernului. Monarhia 
primește în prezent 12% din 
profiturile Crown Estate ‐ o 
proporție calculată pe fon‐
duri cu doi ani în urmă. 

Familia regală primea 
25% din profituri pentru a‐și 
finanța sarcinile și renovările, 
dar a convenit cu guvernul să 

revizuiască în jos cifra, anul 
trecut, în așteptarea creșterii 
profitului. Dacă procentul nu 
ar fi fost redus, familia regală 
ar fi primit 275 de milioane 
de lire sterline (355 de mil‐
ioane de dolari). Rezultatele 
excepționale au fost derivate 
în principal din vânzarea de 
opțiuni și închiriere pentru 
proiecte eoliene offshore pe 
fundul mării din jurul 
Insulelor Britanice, care este 
deținut de Crown Estate. Dan 
Labbad, CEO al Crown Estate, 
a declarat că rezultatele 
record s‐au datorat decenii‐
lor de investiții în energie 
eoliană offshore ‐ energia 
durabilă fiind unul dintre 
proiectele apropiate regelui ‐, 
precum și unui portofoliu de 
proprietăți și terenuri „divers 
și rezistent“. 

„Rezultatele record de 
astăzi sunt rezultatul anilor 
de angajament și investiții 
pentru a ajuta la crearea 
sectorului eolian offshore 
ca lider mondial al Marii 
Britanii, precum și gestion‑
area activă a portofoliului 

nostru divers și rezistent“, a 
spus Labbad într‐un comuni‐
cat. 

Labbad a salutat, de 
asemenea, o schimbare vii‐
toare a legislației, anunțată în 
Discursul Regelui de 
săptămâna trecută, care va 
extinde competențele de 
investiții ale Crown Estate. El 
a spus că va permite 
proprietății „un impact și 
mai mare în interesul 
național pe termen lung, de 
la sprijinirea viitorului 
decarbonizat și sigur al 
Regatului Unit până la 
recuperarea naturii, regen‑
erarea și creșterea 
economică“. 

Încoronarea regelui  
a  costat 800.000  

de lire sterline 
Conturi separate au fost 

publicate de Palatul 
Buckingham, care arată der‐
ularea finanțelor regale de la 
1 aprilie 2023 până la 31 
martie 2024 – în primul an 

complet de domnie al rege‐
lui. 

Încoronarea regelui, care a 
avut loc pe 6 mai anul trecut, 
a costat Grantul Suveran un 
total de 800.000 de lire ster‐
line (1,03 milioane de 
dolari). Personalul 
gospodăriei regale a costat 
27,9 milioane de lire sterline 
în ultimul an financiar, în 
timp ce întreținerea 
proprietății a fost de 47 de 
milioane de lire sterline, pe 
fondul renovărilor continue 
ale Palatului Buckingham. 
Cheltuielile de călătorie, între 
timp, s‐au ridicat la 4,2 mil‐
ioane de lire sterline, iar viz‐
ita de patru zile a regelui și 
reginei în Kenya a costat anul 
trecut 167.000 de lire ster‐
line. Raportul a mai dezvăluit 
că casa regală urmează să 
preia livrarea a două elicop‐
tere noi în 2024‐25 pentru a 
le înlocui pe cele existente de 
15 ani, în timp ce Bentley‐
urile regelui vor fi transfor‐
mate pentru a funcționa cu 
biocombustibil în anul 
următor. l

Anglia și Țara Galilor au 
înregistrat luna trecută al 
doilea cel mai mare număr 
de insolvențe ale companiilor 
din 2009, au arătat cifrele 
guvernamentale, reflectând 
ratele ridicate ale dobânzilor 
și creșterea costurilor cau‐
zate de inflația ridicată din 
2022 și 2023, transmite 
Reuters. În iunie s‐au înregis‐
trat 2.361 de insolvențe ale 
companiilor pe o bază 
ajustată sezonier, a declarat 
agenția britanică pentru 

insolvență, cu 17% mai multe 
decât cu un an în urmă și cel 
mai mare număr din mai 
2023. 

Totalul ridicat reflectă 
parțial o creștere a 
numărului total de companii. 
Procentul companiilor care 
declară insolvență a fost ușor 
mai mare la începutul anului 
2024 și este cu mult sub 
ratele din anii de după criza 
financiară globală din 2008‐
2009. Insolvența a scăzut 
drastic în timpul pandemiei 

de COVID‐19, datorită împru‐
muturilor de 79 de miliarde 
de lire sterline (102 miliarde 
de dolari) acordate firmelor 
și a opririi cazurilor de 
insolvență în instanță, care s‐
a încheiat în aprilie 2022. 

„Nivelurile de insolvență 
cresc din nou, pe măsură ce 
presiunile istorice ale cos‑
turilor continuă, iar compa‑
niile se confruntă cu 
condițiile încă provoca‑
toare, marcate de rate ale 
dobânzilor persistent ridi‑
cate“, a declarat David 
Hudson, partener de restruc‐
turare la FRP Advisory. 

Banca Angliei a menținut 
ratele dobânzilor la un nivel 
maxim al ultimilor 16 ani, de 
5,25%, timp de mai bine de 
un an, iar piețele financiare 
anticipează doar o reducere 
lentă a costurilor îndatorării 
în anul următor, deoarece 
presiunile inflaționiste subi‐
acente rămân puternice. 
Construcțiile, ospitalitatea și 
comerțul cu amănuntul au 

fost printre sectoarele cele 
mai afectate, au spus conta‐
bilii. Insolvența mai mare a 
apărut, de asemenea, legată 
de o atitudine mai dură față 
de datoriile restante ale 
întreprinderilor din partea 
autorităților fiscale, 
administrației locale și furni‐
zorilor. Iunie este, de aseme‐
nea, o lună în care sunt 
datorate de obicei plățile tri‐
mestriale ale chiriei. 

„Deși piețele datoriilor 
rămân active, creditorii 
sunt din ce în ce mai selec‑
tivi cu privire la afacerile pe 
care le susțin“, a declarat 
Lindsay Hallam, director gen‐
eral senior pentru finanțare 
corporativă și restructurare 
la FTI Consulting. 

Scoția și Irlanda de Nord ‐ 
care au legi diferite privind 
insolvența față de Anglia și 
Țara Galilor ‐ au raportat o 
scădere anuală de 4% și, 
respectiv, o creștere anuală 
de 13% a insolvenței în 
iunie. l

De Business

Veniturile regelui 
Charles al III-lea al Marii 
Britanii vor urca cu 45 de 
milioane de lire sterline 

l compania Crown Estate, care administrează proprietățile 
coroanei britanice, a raportat un profit de 1,1 miliarde de lire 

sterline l câștigul este dublu față de anul precedent

Anglia și Țara Galilor, al doilea  
cel mai mare număr de insolvențe 

ale companiilor de după 2009

Datoria administrației 
publice (datoria 
guvernamentală) a urcat, în 
aprilie 2024, până la 852,816 
miliarde lei, de la 845,098 
miliarde de lei în luna 
precedentă, conform datelor 
publicate de Ministerul 
Finanțelor (MF). Ca procent 
din PIB, datoria 
guvernamentală a crescut la 
52,1%, de la 51,6% în martie 
(PIB conform comunicatului 
Institutului Național de 
Statistică din 8 iulie 2024).  

În a patra lună a anului, 
datoria pe termen mediu și 
lung s‐a majorat la 801,984 
miliarde de lei, de la 795,023 

miliarde de lei în martie, iar 
cea pe termen scurt la 
50,832, de la 50,075 miliarde 
de lei în luna anterioară. Cea 
mai mare parte din această 
datorie, respectiv 691,361 
miliarde de lei, era 
reprezentată de titluri de 
stat. Împrumuturile se cifrau 
la 147,119 miliarde de lei. 
Datoria în moneda națională 
se ridica la valoarea de 
412,36 miliarde lei, cea în 
euro la 354,577 miliarde de 
lei echivalent, iar datoria în 
dolari americani la 84,68 mil‐
iarde echivalent lei. 

De asemenea, datoria 
administrației publice cen‐

trale ajunsese, în aprilie 
2024, la 831,166 miliarde de 
lei, în urcare de la 823,396 
miliarde lei, în martie, din 
care 780,367 miliarde de lei 
pe termen mediu și lung. Cea 
mai mare parte a datoriei 
administrației centrale era 
contractată în lei (395,39 
miliarde de lei) și în euro 
(349,898 miliarde de lei, 
echivalent). Datoria 
administrației publice locale 
a scăzut la 21,65 miliarde de 
lei, de la 21,702 miliarde de 
lei, în luna anterioară, din 
care 21,617 miliarde de lei 
pe termen mediu și lung. 
Totodată, datoria internă a 

administrației publice se 
cifra, în aprilie 2024, la 
424,193 miliarde de lei 
(25,9% din PIB), din care 
407,396 miliarde de lei 
datorie a administrației cen‐
trale și 16,8 miliarde de lei 
datoria administrației locale. 

Conform datelor MF, 
datoria externă a 
administrației publice era 
de 428,623 miliarde de lei 
(26,2% din PIB), din care 
423,77 miliarde de lei 
datorie externă a admini ‐
strației publice centrale și 
4,853 miliarde de lei datoria 
externă a administrației 
publice locale. l

Datoria guvernamentală a urcat la 52,1% din PIB 
l Guvernul avea contractate la nivelul lunii aprilie credite totale de 852,816 miliarde lei l cu o 
lună în urmă, împrumuturile erau de 845,098 miliarde de lei l cea mai mare parte din această 

datorie, respectiv 691,361 miliarde de lei, era reprezentată de titluri de stat


